

The Explanation of the Chart of Ages

(A to Z)

တၢ်တဲဖျါထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အဂီၢ်တဘျီအံၤအတၢ်အစၢ်အဃၢ်အဂ့ၢ်

ပဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်အဂ့ၢ်အံၤတၢ်ဆာကတီၢ်ပူၤကွံာ်လံာ် အလါသ့ၣ်တဖၣ်အလါဝံၤဒီး, အခဲအံၤပတုၤဃီၤလၢတၢ်အကတၢ်လံာ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢကစၢ်ယွၤအဘျူးအဖျိၣ်အဃိပဃုသ့ၣ်ညါတၢ်လံာ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤသ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤလံာ်န့ၣ်လီၤ.

အဆိကတၢ်ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ် “တၢ်တဲဖျါထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အဂီၢ်တဘျီအံၤအတၢ်အစၢ်အဃၢ်အဂ့ၢ်” န့ၣ်အဃိ, တၢ်ဂီၤအဝဲအံၤကမ့ၢ်တၢ်အသီလၢပဂီၢ်ဒီးပကဆိကမိၢ်လၢတၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအညီၣ်န့ၣ်အိၣ်ဘူးဒီးပုၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤန့ၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂီၤတဘျီအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢအညီၣ်န့ၣ်အိၣ်ဘူးဒီးပုၤန့ၣ်ပသ့ၣ်ညါဝံၤလံာ်ဒီးတၢ်ဂီၤတဘျီအံၤကဲထီၣ်တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအဃိပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကလၢဝဲပုၤဝဲဒီးတၢ်ကဟုၤကညီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးလံာ်စီဆုံတဘျီန့ၣ်လီၤ.

ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးလၢတၢ်ဂ့ၢ်အါမံၤအပူၤပမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးလံာ်စီဆုံတဘျီန့ၣ်လီၤ. ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပချုသ့ၣ်ညါတၢ်လံာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၢ်အါမံၤန့ၣ်ဝံၤလံာ်အဃိ, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ပနၢ်ပၢ်အီၤဂ့ၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ ပကမၤတၢ်မၤတမံၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤဆီန့ၣ်တက့ၢ်.

တၢ်အစၢ်အဃၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢတၢ်ဂီၤတဘျီအံၤအဖီခိၣ်န့ၣ် ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်. (A to Z)

တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤအခိပညီန့ၣ် ပသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤသ့ၣ်လၢကျဲသၢဘိန့ၣ်လီၤ.

-] ၁. လံာ်မဲာ်ဖျါအိၣ် - A to Z
-] ၂. လံာ်မဲာ်ဖျါအဆံး - a to z
-] ၃. တၢ်အနီၣ်ဂံၢ် - 1 to 11

လံာ်မဲာ်ဖျါအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် A to Z

A တၢ်လၢ “A” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤအပူၤတၢ်အဆိကတၢ်တစၢ် (ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်တဘျီ) န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ဖဲ စီၤအၤဒၣ်ဘၣ်တၢ်တ့အီၤဒီးဆူထံလုာ်ဘၢတၢ်အဆာကတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အနံၣ်အိၣ်ဝဲ (၁၆၅၆) နံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဆာကတီၢ်တကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢ, “ဟီၣ်ခိၣ်လၢအအိၣ်ဝဲလၢအကတီၢ်ဖဲန့ၣ်” န့ၣ်လီၤ. (၂ပုးတရူး ၃:၆)

B တၢ်လၢ “B” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲအပူၤတၢ်အစၢ်ခံစီၤတစၢ် (ဟီၣ်ခိၣ်ခံဘၣ်တဘျီ)အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ဖဲထံလုာ်ဘၢတၢ်ဒီးဆူ မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်တမံၤလၢအထီဝံၤဒီးကတၢ်ဖဲ, လၢ “မ့ၢ်အူ” အိၣ်တၢ်န့ၣ် ကကတၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံတခီအတၢ်ပာ်ဖျါ

နှင့် ပထဝီဘဝ၊ လံာ်၂ပုးတရူး ၃း၇ “မုမုမုခိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ခဲကနံၣ်အံၤ, အဝဲဒၣ်အကလုာ်ပာ်အီၤလၢ မုၣ်အူအဂီၢ်, ဖဲမုၢ်စံၣ်ညီၣ်အနံၤ, ဒီးပုၤတယူးယီၣ်ဘၣ်ယွၤဘၣ်ကတုၤတၢ်ဟးဂီၤအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.”
(လံာ်ကလၢတံၢ်, ၁း၄, “ ဒီးပကစၢ်ယုၣ်ရှူးခရံၣ်, လၢအဟ့ၣ်လီၤအသးဒၣ်ဝဲလၢပတၢ်ဒဲးဘးအယီၤ, ဒ်သိး ဒ်ကထူးထီၣ်န့ၣ်ပုၤလၢအအံၤတယုၣ်လၢအအာအပူၤ, ဖဲဒၣ်ပဟံၤယွၤအသးန့ၣ်, ဘၣ်သုတက့ၢ်.”

C တၢ်လၢ “C” အံၤန့ၣ် မုၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအပူၤတၢ်ဆၢကတီၢ်သၢကတီၢ်တကတီၢ် (ဟီၣ်ခိၣ်သၢဘ့ၣ်တဘ့ၣ်) န့ၣ်ဒီးတၢ်အကတီၢ်အံၤအကတၢ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤ စးထီၣ်ဖဲ ၁၈၇၄ လၢအမုၢ်တၢ်အနံၣ် (၆၀၀၀)အကတၢ်ဒီးဆူ “ဟီၣ်ခိၣ်အစိၤစိၤအယုၣ်ယုၣ်” လၢအမုၢ် တၢ်တဘိယုၣ်ယီၤန့ၣ်လီၤ.

(လံာ်အုဖူးစူး, ၃း၂၁, မ်အဘၣ်တၢ်လၢကပီၤလၢတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပူၤဒီးလၢယုၣ်ရှူးခရံၣ်အပူၤလၢတၢ်အစိၤ တဖၣ်ခဲလၢာ်, လီၤထူလီၤယိာ်တက့ၢ်. အမုၢ်)

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်လံာ်စိဆ့ၣ် အတၢ်ပာ်ဖျါန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, ၂ပုးတရူး ၃း၁၃ န့ၣ်လီၤ.

“လၢတၢ်ဖဲတၢ်မၤစိဆ့ၣ်အပူၤ, ဒီးလၢတၢ်ယူးယီၣ်ယွၤအပူၤသုဂၤကဲထီၣ်လၢပုၤဒ်လဲၣ်တကလုာ်လဲၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ဒ်အတၢ်စံးပာ်အသိးန့ၣ်, ပကွၢ်လၢမုၢ်ခိၣ်အသိး, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အသိး, ဖဲတၢ်တီတၢ်လီၤအိၣ်ဝဲ ဆိးဝဲလၢအပူၤန့ၣ်လီၤ.”

ပဘၣ်ပလီၤပသးလၢတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, ဟီၣ်ခိၣ်ခဲဘၣ်တဘ့ၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်သၢဘ့ၣ်တဘ့ၣ်အဘၣ်စၢၤ တၢ်ဆၢကတီၢ်အိၣ်တမံၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ဃါယုၣ်အသးတကတီၢ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲလီၤ.

D တၢ်လၢ “D” အံၤန့ၣ် မုၢ်ဒၣ်, လၢဟီၣ်ခိၣ်ခဲဘၣ်တဘ့ၣ်အပူၤတၢ်အစိၤသၢစိၤအကျါအဆိကတၢ်တစိၤ န့ၣ်လီၤ. တၢ်အစိၤအဝဲအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢ “ပာ်သ့ၣ်တဖၣ်အစိၤ” န့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤမၤတၢ် အာၣ်လီၤအီၤဒီးပုၤတဂၤစုာ်စုာ်အဆၢအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မုၢ်ပုၤလၢဘၣ်တၢ်ယူးယီၣ် ပာ်ကဲအီၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢပုၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤစးထီၣ်ဖဲ ထံလုာ်ဘၢတၢ်ဝံၤစိၤနီၤအအစိၤဒီးဆူ စိၤအကြၢၤဟၣ်, စိၤအံၣ်စဲးဒီးတ ပူၤဃီန့ၣ်ဖဲ အနံၣ်လၢအမုၢ်စိၤယၤကိာ်သံဝဲအခါန့ၣ် တၢ်အစိၤအံၤကတၢ်ဝဲလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤထံလုာ်ဘၢတၢ် အနံၣ်န့ၣ် ပထဝီဘဝအီၤဒ် အဖိလၢအသိးလီၤ.

4128 - 1565 - 2472 B.C

လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ တၢ်အစိၤအဝဲအံၤအဆၢကတီၢ်ကအိၣ်ဝဲ, 659 နံၣ်န့ၣ် ပထဝီဘဝလီၤ. (2471-1812) ထံလုာ်ဘၢတၢ်ဝံၤ အလီၤခဲတနံၣ်အလၢာ်န့ၣ် ပစးထီၣ်ဂံၢ်ထီၣ်ဒွးထီၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

E တၢ်လၢ “E” အံၤန့ၣ် မုၢ်ဒၣ်, ဟီၣ်ခိၣ်ခဲဘၣ်တဘ့ၣ်အပူၤတၢ်အစိၤသၢစိၤအကျါ, တၢ်အစိၤခဲစိၤတစိၤ အတၢ်ပနီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အစိၤအဝဲအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢ, “ပုၤယုၤဒၤဖိအစိၤ” န့ၣ်လီၤ. တၢ်အစိၤ အဝဲအံၤစးထီၣ်ဖဲ, စိၤယၤကိာ်သံဝဲအလီၤခဲဒီးတုၤလီၤလၢတၢ်အနံၣ်အဘျီ (၇၀)အကတၢ်န့ၣ်လီၤ. စိၤယၤကိာ်အဖိခါ(၁၂)ဂၤလၢ အမုၢ်တၢ်အနံၣ် (၁၂)န့ၣ်အဖိခါကစၢ်ယွၤမၤဘျူးမၤဖိခါအဝဲသ့ၣ်ဒီးမၤ တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလၢအဖိခါအဆၢကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဒၤနံးယုလး**

၉:၂၄, ဒီးလံာ်စမိန် ၃:၂, နှံဒီး, တံာ်လာတံာ်ဘျူးတံာ်ဖှိန်အံၤနှံလီၤဘၣ်ထဲလၢပုၤကလုာ်တကလုာ် တမံၤစါအဖီခိန်နှံ ပထံာ်ဘၣ်လီၤ.

“လၢပုၤအဒုၣ်လၢဟီၣ်ခိန်ချာဲလၢာ်အကျါန့ၣ် ယသ့ၣ်ညါထဲသ့စါန့ၣ်တက့ၢ်. မၤသးဒီးန့ၣ်ဒီး ယက အိၣ် သကိးသုလၢတံာ်အာဲလၢာ်အယီၤလီၤ.”

F တံာ်လာ “F” အံၤနှံ မ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိန်ခံဘၣ်တဘျုးအပူၤတံာ်အစါသၢစါအကျါ, တံာ်အစါသၢစါတစါ လၢအမ့ၢ်တံာ်လာခံကတံာ်အစါလၢအမ့ၢ်, “တံာ်သးခုကစီၣ်အစါ” န့ၣ်လီၤ. တံာ်အစါအဝဲအံၤစးထီၣ်ဖဲ ကစါယုၣ်ရှူးဒီးဘျုးအသးလၢထံာ်အလီၤခံဒီးဆူ, ကကတံာ်တဘျုးဒီးကစါခရံၣ်အနီၢ်ခိန်ခိကလၢ ထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲအဆၢကတံာ်န့ၣ်လီၤ. လၢတံာ်ဆၢကတံာ်အဝဲအံၤနှံ, ကစါခရံၣ်အနီၢ်ခိန်ခိ (144000) အံၤနှံ ကဘၣ်တံာ်ကိးနှံအီၤဒီး ကဘၣ်တံာ်ဃုထၢအီၤအဆၢကတံာ်န့ၣ် ကတုၤလီၤဝဲအကတံာ်န့ၣ်လီၤ. (လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၄:၁, ဒီးယထံာ်တံာ်, ဒီးကွၢ်ကွၢ် သိဖိဆၢထၢလၢကစါခံယီၣ်အလီၤ, ဒီးပုၤလၢ အအိၣ် ဒီး အဝဲဒၣ်အမံၤဒီးအဟံၤအမံၤကွဲးအသးလၢအမဲာ်တုၢ်ခိန် န့ၣ်, တကလီၤလွံာ်ကလးလွံာ်ကထီၣ်ဒီးအီၤလီၤ.) လၢတံာ်ဂီၤအပူၤပထံာ်ဘၣ်တံာ်စံာ်ပိၣ်အဖျါဖိအတံာ်ဘျုးအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တံာ်သးခုကစီၣ်အစါ အက တံာ်ဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးဟီၣ်ခိန်ခံဘၣ်တဘျုးအံၤအကတံာ်န့ၣ်လီၤ.

G တံာ်လာ “G” အံၤနှံ မ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိန်သၢဘၣ်တဘျုးအပူၤတံာ်အစါအဆိကတံာ်တစါအတံာ်ပနီၣ် န့ၣ် လီၤ. တံာ်ဆၢကတံာ်အဝဲအံၤဘၣ်တံာ်ကိးအီၤလၢ, တံာ်အနံၣ် (၁၀၀၀)အဆၢကတံာ်, ဒ်ပစံးတံာ်အသိး, မ့ၢ်ရံၣ်အၤအစါန့ၣ်လီၤ. တံာ်အစါအဝဲအံၤစးထီၣ်ဖဲ 1874 နံၣ်လၢအမ့ၢ် ပကစါအတံာ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲ ခံစု တစုဒီးဆူ 2874 နံၣ်အပူၤအတံာ်ဒိၣ်စိအနံၣ် (၁၀၀၀)လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲအခါန့ၣ် ကတံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃး ဒီးတံာ်ဂ့ၢ်အံၤနှံ ပကထံာ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၂၀:၄,** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယထံာ်လီၤပစိာ်တဖၣ်, ဒီးပုၤဆုၣ်နီၤလၢအဖီခိန်, ဒီးတံာ်ဟ့ၣ်အီၤလၢတံာ်စံာ်ညီၣ်, ဒီးပုၤလၢအတ ဘါဘၣ်တံာ်ဒုတံာ်ဃီၤဒီးအတံာ်ဂီၤ, ဒီးတဒီးဘၣ်အတံာ်ပနီၣ်လၢအမဲာ်တုၢ်ခိန်ဒီးလၢအစုလီၤဘၣ်, ဒီးအုၣ်အသး လၢယုၣ်ရှူးဒီးယွၤအကလုာ်အကထါအဂ့ၢ်အကျါသတးဒီး, ဒီးတံာ်ကျိကွံာ်အကိာ်တဖၣ်န့ၣ်, ယထံာ်ဘၣ်အသး တဖၣ်လီၤ. ဒီးမူဝဲဒီးဟဘၣ်တံာ်ဒီးခရံၣ်အနံၣ်တကထီၣ်လီၤ.”

တံာ်အဆၢကတံာ်အဝဲအံၤအပူၤနှံ ပုၤဟီၣ်ခိန်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ဒီးတံာ်ဂဲၤဆၢထၢသမူထီၣ်က့ၤ, တံာ် ကမၤက့ၤတံာ်အသိးဒီးတံာ်သ့ၣ်နံၤဖးသီလၢ အကစံာ်ညီၣ်ဟီၣ်ခိန်လၢတံာ်တီတံာ်လီၤလၢပုၤလၢအပာ်လီၤဝဲတက အစုပူၤန့ၣ်လီၤ. (လံာ်မၤတံာ် ၁၇:၃၁)

H တံာ်လာ “H” အံၤနှံ မ့ၢ်ဒၣ် တံာ်ဆၢကတံာ်ဖဲ, မ့ၢ်ရံၣ်အၤ အစါအိၣ်ဒီးတံာ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲလံာ်အကတံာ် န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတံာ်ဆၢကတံာ်အဝဲအံၤနှံ ပကထံာ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်အုးပုးစူး ၂:၇,** လၢအအိၣ်ဝဲထဲတ ဆၢစါန့ၣ်လီၤ.

“ဒ်သိးအကဒုးနံၣ်အဘျူးထူးဒိၣ်အဖှိၣ်တီၤအါလၢခဲကိာ်အစါအယုၣ်တဖၣ်, လၢအမၤဂ့ၢ် ပုၤလၢ ယုၣ်ရှူးခရံၣ်အပူၤအယီၤလီၤ.”

တံာ်ဆၢကတံာ်အဝဲအံၤအိၣ်တုၤဒၣ်လဲာ်, အါလၢခဲကိာ်အစါအယုၣ်တဖၣ်ဒီးတံာ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပုၤကညီၣ်လၢ အအိၣ်ဒီးတံာ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ကစါယွၤအတံာ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤတံာ်သ့ၣ်တဖၣ်

နဲ့ မှတ်တမ်းတင်တာတို့လဲအဆီကတော့တမံနဲ့လဲ။

I&J တာလဲ “I” ဒီး “J” အံ့နဲ့ ပတထံတော်ဘုရားအိလဲတော်ပနီတမံအသိးလဲတော်ဂီတဘုရားအံ့အဖီ
ခိနဲ့ဘုရား. တာလဲ “I” နဲ့မှတ်ဒ် တော်ပနီတမံလဲအမှတ် ကစာယုအဂ္ဂီနဲ့ ပတထံတော်ဖဲ **၂မိရ
၃:၁၄**, အပူလဲအမှတ်, “**ယမှတ်တာလဲယမှတ်လဲ**” နဲ့လဲ။ ဒ်နဲ့အသိးတာလဲ, “J” အံ့နဲ့မှတ်ဒ် ပာ
ကစာယုအမံလဲအမှတ် (JEHOVAH)နဲ့ဒီးအဖီခွါလဲအအိနဲ့ထဲတဂဲလဲအမှတ် (လဲအဲကလံးအ
ကျိနဲ့) ဒ်, “JESUS” အမံနဲ့လဲ။ ဘုရားဘုရားအဲအံ့ ပတထံတော်ဘုရားအိလဲတော်ဂီအံ့နဲ့
ဘုရား. တမှတ်စွာကီးပကဘုရားတော်ထူးထီနဲ့လံာ်အံ့နဲ့ဘုရား.

K တာလဲ “K” အံ့နဲ့ တာထီကတော်အိနဲ့တော်ဆိးတာလဲအမှတ်တာဘုရားတုခဲလဲအတော်ဘုရားထွဲအတီ,
အတော်ပနီတမံနဲ့လဲ။ မှတ်လဲ။ တာအံ့မှတ်ဒ်ကစာယုအဂ္ဂီအဂီလဲဟးဂီတသ့, သံတသ့တ
မံနဲ့လဲ။ တာဘုရားတုအဲအံ့ထီနဲ့ဒ်ပူကညီအတီနဲ့ဒီး, ဒ်**လံာ်တံမသး ၆:၁၆**, အတော်ကွဲးအသိး,
တာအံ့မှတ်ဒ်မူခိနဲ့ဘီမှတ်အကစာ, ပာကစာယု, ပူလဲအတုတော်သ့ထဲတဂဲနဲ့ ပထံတော်လဲ။
**“ပူလဲအသံတသ့ဘုရားတဂဲယီ, လဲအအိနဲ့ဝဲဆိးဝဲလဲတော်ကပီလဲပူလဲသးဘူးအသးဆူအအိနဲ့တကဲ
ဘုရား, ပူလဲပူကညီတထံတော်နီတဂဲဘုရား, ဒီးထံတော်ဝဲတသ့ဘုရား, ကလီနီဖျါထီနဲ့လဲ။ အဲဒ်, တာ
လဲကပီ, တာစိတော်ကမီ, မဲအအိနဲ့ဒီးအီလဲထူလဲယီတကွာ်. အမုန့်.”**

ဘုရား, ဒ်ပထံတော်လဲ, **လံာ်ယီဟံ ၅:၂၆**, အသိးနဲ့ တာလဲကစာယုဂ္ဂဲအံ့တုာ်သံအသးဝံ,
လဲသဲအတီပူနဲ့ဂဲဆဲထဲသမူထီနဲ့က့လဲ, တာသံတသ့ဘုရားတဂဲယီအတီနဲ့လဲ။

**“အဂ္ဂီဒ်အံ့, ဒ်ဟံအိနဲ့ဒီးတော်မူလဲအပူဒ်ဝဲအသိးနဲ့, ဟံဖီခွါစွာကီးအိနဲ့ဒီးတော်မူလဲအပူဒ်ဝဲဒ်
နဲ့အသိးလဲ.”**

**လံာ်လီနီဖျါ ၁:၁၈ – “ဒီးယမှတ်ပူလဲအမူ, ဒီးပူလဲအသံတုာ်, ဒီးကွာ်ကွာ်, ယမူလဲထူလဲယီ, ဒီးယအိနဲ့
ဒီးတော်သံဒီးပူလဲအနီနီဝံလဲ.”**

မှတ်လဲ။ လံာ်စိဆုံအဆဲအဲအံ့မှတ်ဒ်ကစာယုဂ္ဂဲအဂ္ဂီနဲ့ဒီး, ဒ်နဲ့အသိး, ဘုရားဒီးကစာယုအ
ကွာ်အဂီအံ့နဲ့ အိနဲ့ဒီးတော်အာ်လဲအီလဲဖးဒ်တမံအဂ္ဂီနဲ့, ဒ်**လံာ် ၂ပးတရူး ၁:၄**, အတော်ကွဲးအသးအသိး
ပူလဲအလူပိာ်ထွဲကစာယုဂ္ဂဲအခိနဲ့လီလဲအအိနဲ့ဒီးတော်သ့တီသးတီသ့တဖှ်အဂီနဲ့ခိနဲ့ဖးတမံလဲအ
မှတ်, “ကစာယုဂ္ဂဲအတော်အိနဲ့ဖှ်” အံ့နဲ့ ဘုရားတော်ဟံလဲအီလဲ, ကစာယုနဲ့လဲ။

**“ဒီးဟံလဲလံာ်စွာကီးပူလဲ တာစံးဟံအဒ်အမှတ်ဒီးအလုာ်ဒ်ပူဒ်, ဒ်သိးသုကပူဖျဲဒီးတော်ဟးဂီ
လဲအကဲထီနဲ့ဝဲလဲဟံခိနဲ့ချာလဲပသးကွဲတော်အယီ, ဒီးနုာ်ယုာ်တော်အလုာ်အလုာ်ဘုရားဒီးယုနဲ့လဲ.”**

**လံာ်ရီမုာ် ၂:၇ “လဲပူလဲအဝံသးစူမဲတော်ဂုဒီးယုတော်လဲကပီ, ဒီးတော်ယုးယီ, ဒီးတော်သံတသ့ဘုရားတ
ဖှ်နဲ့, တော်မူအထူအယီလဲ.”**

L တာလဲ, “L” အံ့နဲ့ မှတ်ဒ်, လဲမူခိနဲ့ဘီမှတ်အပူနဲ့, မူခိနဲ့ကလူးဒီးတော်ဘုရားတုသ့တဖှ်, အိနဲ့ဝဲလဲ
နီသးအတော်ဘုရားထွဲအတော်အိနဲ့တော်ဆိးအတော်ပနီနဲ့လဲ။ ပူလဲသ့တဖှ်နဲ့အိနဲ့ဝဲလဲနီသးတကပ
အနီခိနီခိဒီးအိနဲ့ဝဲစွာကီးဒီးတော်သံသ့ဒီးတော်ဟးဂီသ့အလုာ်အလုာ်သ့တဖှ်နဲ့လဲ။ ပဲပကစာယု
ဂ္ဂဲစွာကီးအဆီကတော်နဲ့ ဘုရားအိနဲ့တုာ်ဝဲလဲတော်ဒ်အံ့အသိးနဲ့လဲ။ လဲနဲ့တကးဘုရားမုာ်ကီလံာ်စ

တပ်ဒီးအကလူးသွပ်တဖန်စွာကီးဘဉ်အိဉ်ဝဲဒဉ်လၢတၢ်အကွၢ်အဂီၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးဒီး, ပှၤသ့ၣ်တဖန်န့ၣ် သံဝဲသ့ဒီးဘဉ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤသ့န့ၣ်လီၤ.

(လံာ်မးသဲ, ၂၅:၄၁,၄၆, “တုၤန့ၣ်တစုကစံးဘဉ်ပှၤအိဉ်လၢစုစုတဖန်န့ၣ်, ပှၤလၢအဘဉ်ဆိဉ်အာသ့ၣ် ၼာ, ဟးဖးဒီးယၤဆူမ့ၣ်အူအထူအယိာ်အပူၤလၢအကတဲာ်ကတီၤဟံၣ်န့ၣ်မ့ၣ်ကီၤလံာ်ဒီးအကလူးတဖန်အ ကီၤလီၤ.” “ဒီးပှၤတဖန်အံၤကလဲၤန့ၣ်ဆူတၢ်ဒဲးဘးအထူအယိာ်အပူၤလီၤ. မ့ၣ်ပှၤအတီၤအလီၤတဖန် န့ၣ်, ဆူတၢ်မူအထူအယိာ်အပူၤလီၤ.) ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်အတီၤအဝဲအံၤန့ၣ်, ဒ်ပထံာ်ဘဉ်လၢ **လံာ်စံးထီၣ် ပတြၢ ၈:၄** အသိး, တၢ်လၢတၢ်ပှၤအတီၤအံၤထီၣ်န့ၣ်ဒီးပှၤကညီအတီၤန့ၣ်လီၤ.

“ပှၤကညီလၢနကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤအီၤ, ဒီးပှၤကညီဖိလၢနကအိဉ်သကိးအီၤန့ၣ်, မ့ၣ်မနုၤလဲၣ်,” နပာ် လီၤအီၤဘူးဒီးအကဒ်သိးဒီးကလူးတဖန်န့ၣ်,”

M တၢ်လၢ “M” အံၤန့ၣ် မ့ၣ်ဒဉ်တၢ်သးခုကစီၣ်အစီၤအကီၤ “တၢ်လၢအအိဉ်ဒဉ်ဝဲအသး” န့ၣ်လီၤ. ဒ်လံာ် **ရိမုၤ ၁၂:၁** အတၢ်ကွဲးအသိး, ပှၤသ့ၣ်တဖန်လၢလုာ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်အနီၣ်ခိလၢတၢ်လုာ်မူစီဆုံအသိးဒီးအတၢ် ဟ့ၣ်လီၤအသးဘဉ်ထွဲဒီး “နီၣ်သးအတၢ်ဘဉ်ထွဲလၢအမ့ၣ်တၢ်ဘဉ်တ့အသီစးထီၣ်အိဉ်ဟး အသးအ တီၤ” န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ပှၤသ့ၣ်ဝဲာ်သ့ၣ်ၼာ, ယဃုကညးသုလၢယွၤအတၢ်သးကညီတဖန်အယိ, ဒ်သိးသုက ပာ် နီၣ်ခိလၢတၢ်လုာ်မူစီဆုံ, တၢ်ဘဉ်ယွၤအသး, လၢအမ့ၣ်သုတၢ်မၤအဂ့ၤအဘဉ်လီၤ.”

တၢ်န့ၣ်တဖန်ဝံၤဒီး, “ကဲထီၣ်တၢ်ဘဉ်တ့အသီ” အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံာ်ဘဉ်ဖဲ, **၂ကရံၣ်သူး ၅:၁၇** န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး ပှၤတကၤမ့ၣ်အိဉ်လၢခရံၣ်အပူၤဒီး, မ့ၣ်အမ့ၣ်တၢ်တ့အသီလီၤ. တၢ်လီၤလံာ်တဖန်ပှၤ ကွံာ်ဝဲ, ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်ခဲလၢာ်ကဲလၢအသီလံ.”

တၢ်လၢနီၣ်ခိနီၣ်ကစၢ်အတၢ်ဖံးတၢ်ညဉ်အတၢ်ဒိဉ်ထီၣ်ထီထီၣ်အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံာ်ဘဉ်ဖဲ, **၂တံၤမသး ၃:၁၂** န့ၣ်အသိး, လၢဟီၣ်ခိဉ်တဘျီလၢအအိဉ်ဒီးတၢ်အာတၢ်သီအံၤန့ၣ် ပှၤလၢအအဲၣ်ဒီးအိဉ်မူလၢတၢ် တီတၢ်လီၤတဖန်ကထံာ်ဘဉ်တၢ်ကီတၢ်ခဲအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံာ်ဘဉ်လီၤ.

“ဒီးမ့ၣ်မးကယိာ်ပှၤလၢအသးအိဉ်လၢအကမူဝဲလၢတၢ်ယူးယီၣ်ယွၤလၢယုာ်ရှူးခရံၣ်အပူၤခဲလၢာ်, က ဘဉ်တၢ်မၤနးမၤဖျိဉ်အီၤလီၤ.”

မ့ၣ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဘဉ်တ့အသီလၢအမ့ၣ်ပှၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖန်အံၤန့ၣ်, ပှၤသ့ၣ်တဖန်သံဝဲအလီၤခံကဲၤ ဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤလၢ နီၣ်သးအတၢ်အိဉ်ဖျဲၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်လၢနီၣ်သးအတၢ်ဘဉ်ထွဲ) (လံာ်ယိဟာ် ၃:၈) တၢ်လၢတၢ်ဘဉ်တ့အသီသ့ၣ်တဖန်အံၤန့ၣ်အိဉ်ဒီးနီၣ်သးလၢအအိဉ်ဒဉ်ဝဲအသးအဂီၢ်န့ၣ်တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤအိဉ် ဝဲ (၂)မံၤန့ၣ် ပထံာ်ဘဉ်လီၤ

တၢ်လၢသိဖိလၢအစ့ၤတဖုသ့ၣ်တဖန်အံၤန့ၣ်, ကမၤန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအကွၢ်အဂီၤလၢဟးဂီၤဝဲတသ့န့ၣ်ဒီး တၢ်လၢပှၤဂီၢ်မုၢ်လၢအိဉ်ဝဲအါမးသ့ၣ်တဖန်ကမၤန့ၣ်မူခိဉ်ကလူးအကွၢ်အဂီၤလၢဟးဂီၤဝဲသ့, သံဝဲသ့သ့ၣ်တဖန် န့ၣ်အလုာ်အလၢလီၤ.

N တၢ်လၢ “N” အံၤန့ၣ်မ့ၣ်ဒဉ် “ပှၤကညီလၢအအိဉ်ဘဉ်ဝဲဒီးတၢ်လၢတၢ်ပှၤအတၢ်အိဉ်တၢ်ဆိး” လၢအအိဉ် ဒဉ်ဝဲအတီၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်အိဉ်တၢ်ဆိးအဝဲအံၤန့ၣ်, ပှၤလၢအအိဉ်ဘဉ်န့ၣ်မ့ၣ်ဒဉ်ထဲ ပှၤကညီ

ခံဂဇီန့ၣ်လီၤ. ပုၤခံဂအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်စီၤအဒၣ်ဒီးကစၢ်ယုၣ်ဂူးလၢအမ့ၢ်ပုၤကညီန့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်
န့ၣ်လၢပုၤဝဲဒီးနီၢ်ခိၣ်နီၢ်ကစၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဖံးတၢ်ညၣ်န့ၣ်ဒီးအိၣ်ဝဲစ့ၢ်ကီးဒီးတၢ်လၢအသံသ့ဝဲအလုၢ်အလၢ
န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပုၤအဆိကတၢ်လၢအမ့ၢ် စီၤအဒၣ်အံၤန့ၣ် မၤတၢ်ဒဲးဘးအယိၣ်,
တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤဆုၤအီၤဆူတၢ်သံအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢတၢ်အတီၤအဝဲအံၤလၢအမ့ၢ်အနံၣ်
(၁၀၀၀)အတီၢ်ပူၤန့ၣ် တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အိၣ်လၢကတူၢ်လိာ်ဘၣ်ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်, အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိး
ဒၣ်ဝဲအတီၤလၢအပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

O တၢ်လၢ “O” အံၤန့ၣ် ပတထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢ တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤအပူၤဒ် တၢ်ပနီၣ်တမံၤအသိးန့ၣ်ဘၣ်.

P တၢ်လၢ “P” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤယုၣ်ဒၤဖိအစိၤ, လၢအမ့ၢ်တၢ်အကတီၢ်တမံၤလၢအအိၣ်လီၤဆိဒၣ်ဝဲအတၢ်
ဒၣ်ဝဲအတီၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ
၃မိၤဂူ ၁၆:၃၀,၃၄ အပူၤန့ၣ် ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်အီၤအသိးပုၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တီတၢ်လီၤလၢ
ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤဒ်အကဒုအသိး, လၢအမ့ၢ်မၤတၢ်ပူၤဖျဲးဒ်သိးအကကဆီထီၣ်လၢတၢ်ဒဲးဘးခဲလၢာ်အ
ကီၢ်တနံၣ်တဘျီတနံၣ်တဘျီန့ၣ်လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်လၢမ့ၢ်တနံၣ်န့ၣ် တၢ်ကမၤတၢ်ပူၤဖျဲးလၢသုၤကီၢ် ဒ်သိးသုကကဆီထီၣ်လၢ သုတၢ်ဒဲးဘး
ခဲလၢာ်လၢယွၤအမဲာ်ညါလီၤ.”**

**“ဒီးအန့ၣ်ကကဲထီၣ်တၢ်အလုၢ်အလၢအထူအယိာ်လၢ သုၤကီၢ်, လၢအကမၤတၢ်ပူၤဖျဲးလၢ ပုၤအံၣ်စရူလး
ဖိအကီၢ်, လၢအတၢ်ဒဲးဘးခဲလၢာ်အကီၢ်တနံၣ်တဘျီတနံၣ်တဘျီလီၤ. ဒီးမၤဝဲဒ်ပုၤမၤလိာ်စီၤမိၤဂူအသိး
န့ၣ်လီၤ.”**

လၢကစၢ်ယွၤအမဲာ်ညါန့ၣ် ကအိၣ်ဝဲဒီး တၢ်စီတၢ်ဆ့အဒိအတဲာ်အကီၢ်န့ၣ်, ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်
တမံၤလၢအကမၤတၢ်ပူၤဖျဲးလၢပုၤအံၣ်စရူလးဖိအကီၢ်တနံၣ်တဘျီတနံၣ်တဘျီန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိၣ်, တၢ်
သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမၤအိၣ်ထီၣ်တၢ်အလုၢ်အလၢအတီၤလၢအထီၣ်န့ၣ်ဒီးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်
တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ပုၤတမံၤလၢ အပူၤဖျဲးဒီးတၢ်ဒဲးဘးအံၤန့ၣ်ဘၣ်.

Q တၢ်လၢ “Q” အံၤန့ၣ် ပတထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢတၢ်ဂီၤတဘျီအံၤန့ၣ် အဖိခိၣ်ဒ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်ဘၣ်.

R တၢ်လၢ “R” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်လီၤယံၤလီၤပျီဝဲလၢ ဧၤဒၣ်တၢ်သ့ၣ်အလီၢ်
တၢ်လၢအအိၣ်ဒၣ်ဝဲအသးအတီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီး: **“တၢ်လီၤယံၤလီၤပျီဝဲဆူတၢ်ဒဲးဘးဒီး
တၢ်သံအတၢ်အိၣ်ဒၣ်ဝဲအတီၤ”** န့ၣ်လီၤ. တၢ်တမံၤလၢအမၤအသးဒ်အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျဲး
လၢတၢ်အာတၢ်သီအပူၤ, ဒီးမိၢ်ဒၢထီၣ်တၢ်လၢတၢ်ဒဲးဘးအပူၤန့ၣ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်မၤ
အသးဒၣ်ဝဲအံၤအဂီၢ်န့ၣ် ဒ်သိးတၢ်မူတအိၣ်န့ၣ်အသိးတၢ်လၢအကမၤမူအီၤအခွဲးအယၢ်စ့ၢ်ကီးတအိၣ်
ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ထံၣ်န့ၣ် စ့ၢ်ကီးပုၤခဲလၢာ်မ့ၢ်ဒၣ် ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢတၢ်သံအပူၤန့ၣ်လီၤ.
လၢတၢ်န့ၣ်အယိၣ်, ကစၢ်ယုၣ်ဂူးစံးဝဲလၢ, တုၤခဲကနံၣ်အံၤဒၣ်လဲာ်ပုၤခဲလၢာ်အိၣ်ဒၣ်လၢတၢ်သံအပူၤန့ၣ် ပက
ထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လူၤကၢ် ၉:၆၀** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယုၣ်ဂူးစံးဘၣ်အီၤ, ပုၤအသံန့ၣ်, မိၤအခူၣ်လီၤကွံာ်အပုၤသံဒၣ်ဝဲတက့ၢ်.”

S တာ်လာ “S” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တာ်ဆာကတီၢ်လာကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အတာ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲအနံၣ်လာအမ့ၢ်, 1874နံၣ်အလီၢ်ခံတာ်မၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တာ်ဆာကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတာ်ဆာကတီၢ်လာ ဘၣ်တာ်ကီးအီၤလာ, “**တာ်သးခုကစီၣ်အစီၤတာ်ကူးတာ်အဆာကတီၢ်**” န့ၣ်လီၤ. တာ်ဆာကတီၢ် အဝဲအံၤ မ့ၢ်ဒၣ် တာ်အိၣ်ဖျိၣ်လာထီၣ်ပဲၤထီၣ်ဝဲအကတီၢ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ခံဘ့ၣ် တဘ့ၣ်ကကတၢ်ဝဲ ဒီးတာ်နးတာ်ဖျိၣ်ဒီး တာ်ဆာကတီၢ်အဝဲအံၤကအိၣ်တုၤဒၣ်လဲာ်မ့ၢ်အူကအိၣ်နီၣ်စံစၣ်တုၤအလာၣ်န့ၣ်လီၤ.

တာ်ဆာကတီၢ်အဝဲအံၤ, ကမ့ၢ်တာ်ဆာကတီၢ်လာ အလီၤဆီဒၣ်တာ်အကတီၢ်လာအမ့ၢ်, ဟီၣ်ခိၣ်ခံဘ့ၣ်တ ဘ့ၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်သဘ့ၣ်တဘ့ၣ်အတာ်ဃါဃုာ်အသးအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. လာတာ်ဆာကတီၢ်အဝဲအံၤအပူၤန့ၣ်, တာ် ဃုထာတာ်ဘၣ်ဃးဒီးနီၣ်တကစ့ၣ်စ့ၣ်လာအမ့ၢ်တာ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤန့ၣ်လာထီၣ်ပဲၤထီၣ်ဝဲဝဲလံအဃိ, တာ်ရဲၣ်တာ်ကျဲၤ လာအိၣ်ဒီးတာ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တာ်စံၣ်ညီၣ်အီၤဒီးဘၣ်တာ်မၤဟးဂီၤအီၤန့ၣ်လီၤ. လာတာ်ဆာကတီၢ်အဝဲအံၤ အပူၤန့ၣ် ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တာ်မၤဘျူးမၤဖျိၣ်က့ၤအီၤဒီး, ဖဲ 1948 အနံၣ်လာ မ့ၢ်, ၁၄ သီန့ၣ်, ပုၤ သ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ထီၣ်က့ၤအကီၢ်ဒီး, မၤအိၣ်ထီၣ်အသးဒ်ကီၢ်တကီၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

T,U, & V လာတာ်ဂီၤတဘ့ၣ်အံၤအဖိခိၣ်န့ၣ် တဘၣ်တာ်ပာ်ဖျါအီၤဒ်တာ်ပနီၣ်န့ၣ်ဘၣ်.

W တာ်လာ “W” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤအံၣ်စရုလးဖိအကီၢ်, လာအမ့ၢ်ကစၢ်ယုၤအဘီအမ့ၢ်, တဘ့ၣ်လာပထံၣ် ဘၣ်အီၤသ့အံၤန့ၣ်, ဘၣ်တာ်သ့ၣ်ထီၣ်အီၤဝဲအလီၢ်ခံ, ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတာ်အိၣ်တာ်ဆိးန့ၣ် လီၤ. (ဝံသးစူၤကွၢ်ဘၣ်, တာ်ဖျါဆံးဖိအတီၤတာ်ဘျုးန့ၣ်တက့ၢ်.) တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် ပုၤကညီအက့ၢ် အဂီၤဒီးအသးသမူလာအိၣ်ဒီးတာ်လာတာ်ပုၤလာဘၣ်တာ်ဆုၤအီၤဆူ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလာာ်အတာ်အိၣ်တာ် ဆိးအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လာ အအိၣ်ဝဲလာတာ်သ့ၣ်ခိၣ်ဒီးအိၣ်ဝဲလာတာ်သံအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲအတာ်ဟဲက့ၤ ဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤအဆာကတီၢ်အပူၤန့ၣ်, “ကျဲၤမ့ၢ်စီဆ့” လာအမ့ၢ် တာ်မူထီၣ်က့ၤအကျဲအဂ့ၢ်န့ၣ်ကအိၣ် ထီၣ်ဝဲတဆီဘၣ်တဆီန့ၣ်လီၤ. **ဒ်လံာ်ဝံယဂျါယု ၂၉:၁၈**, အတာ်ကွဲးအသိး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ဒီးမဲာ်ချဲလာ အထံၣ်တာ်, နာ်လာအဟူတာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

“ဒီးတာ်လာမ့ၢ်တနံၣ်န့ၣ်, ပုၤနာ်တအာန့ၣ်ကနာ်ဟူလံာ်အကလုာ်, ဒီးပုၤအမဲာ်ဘျီၣ်ကထံၣ်တာ်လာတာ်ခံး ကျါ, ဒီးတာ်ခံးသ့အကျါလီၤ.”

ဒ်လံာ်ဝံယဂျါယု ၂၆:၉, အတာ်ကွဲးအသိးန့ၣ် စ့ၢ်ကီး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဃုသ့ၣ်ညါ တာ်မ့ၢ်တာ်တီအကျဲ န့ၣ်, ကမၤဝဲတဆီဘၣ်တဆီန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ယဆာန့ၢ်တုၤနုၤလာယသးလာမ့ၢ်နုၤ, မ့ၢ်မးယကဃုနုၤလာယသးလာယပူၤဂီၤဂီၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တုၤ နတာ်စံၣ်ညီၣ်အိၣ်လာဟီၣ်ခိၣ်ချာဒီး ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကမၤလိတာ်တီတာ်လီၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. **ဒ်လံာ်ယီၤဘး ၃၃:၂၅** အတာ်ကွဲးအသးအသိး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလာာ်ကမၤန့ၢ်က့ၤပုၤကညီအ တာ်လာတာ်ပုၤလာအအိၣ်ဒီးတာ်လီၤကမၤမၣ်ဖးဒိၣ်အတာ်အခွဲးအယာ်န့ၣ်လီၤ.

“အဖံးအညုၣ်ကဂုၤနာ်ဖိသံၣ်အဖံးအညုၣ်တက့ၢ်, ကလီၤက့ၤဆူအဖိသံၣ်ခွါထီၣ်အမ့ၢ်နုၤတဖၣ်န့ၣ် လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၤအတာ်ရဲၣ်တာ်ကျဲၤလာ ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လာအအိၣ်ဒီး

တၢ်လီၤလီၤလီၤလးအတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီးတၢ်အနံၣ် (၁၀၀၀)အဆၢကတီၢ်အကတၢ်န့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်စၢတၢ်လၢဘၣ်တၢ်စၢ
ဃာ်အိၤအံၤန့ၣ်ကဘၣ်တၢ်ပျီၣ်ကွံာ်အိၤတစီၢ်ဖိဝံၤဒီး, ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤသ့ၣ်တဖၣ်, က
ဘၣ်တၢ်မၤကွၢ်အိၤလၢ, မ့ၢ်အအိၣ်စ့ၢ်ကီးဒီးတၢ်တီၢ်တၢ်လီၤဒီးတၢ်တကဲးပဝးထဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်
အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လီၣ်ပျီၣ် ၂၀:၇-၉** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးတုၤအနံၣ်တကထိပူၤကွံာ်ဒီး, မုၢ်ကီၤလံာ်ကထုၣ်ဖျဲးထီၣ်လၢအဃိာ်ပူၤ, ဒီးကလဲၤ ထီၣ်လီၤန့ၣ်
ပုၤကီးဖိဒီးပုၤမကီးဖိ, ဒီးပုၤကလုာ်ကလုာ်အိၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်အသနာ်လွံၢ်သနာ်, ဒ်သိးအကဒုးအိၣ်ဖိၣ်ရိၣ်
အိၤလၢ တၢ်ဒုးတၢ်ယၢအဂီၢ်လီၤ. ဒီးအတၢ်ဂံၢ်အါထဲသိးဒီးမဲးလၢဝီၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလဲၤထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ
ဒိဘၣ်, ဒီးဝီၤဃာ်ပုၤစိဆ့ၣ်အသ့ၣ်ဒဲအလီၢ် ဒီးဝုၢ်လၢတၢ်အိၣ်အိၤတဖျၢၣ်, ဒီးမ့ၢ်အူဟဲလီၤလၢမူခိၣ်, ဒီးအိၣ်
ကွံာ်အိၤလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်စံၣ်ညီၣ်လၢခံကတၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်စၢတၢ်ဒီးပုၤလၢအလီၤကံၤဒီးအိၤခံမံၤ
စလီၢ်အံၤန့ၣ် ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအိၤလၢတၢ်သံခံစုတစုန့ၣ်ဒီး ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်သ့ၣ်တီ
သးတီသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤဒီး, ကန့ၢ်ဘၣ်သါဘီၤမုၢ်မိၤလၢအကတီၢ်ပာ်စၢန့ၢ်အိၤလၢဟီၣ်ခိၣ်
အခိၣ်ထံးကဲထီၣ်လံၤလံၤန့ၣ်လီၤ. (လံာ်မးသဲ ၂၅:၃၄)

လံာ်လီၣ်ပျီၣ် ၂၂:၅,

**“ဒီးမုၢ်နၢတအိၣ်လၢဘၣ်, ဒီးမ့ၢ်အူဒၢအကပီၤ, ဒီးမုၢ်အကပီၤန့ၣ်, မၤဝဲအလီၢ်တအိၣ်လၢဘၣ်. အဂ့ၢ်
ဒ်အံၤ, ကစၢ်ယွၤကမၤကပီၤထီၣ်တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်, ဒီးအဝဲသ့ၣ်ကဟဘၣ်တၢ်အစီၢ်စီၢ် အဃာ်ဃာ်လီၤ.”**

X, Y, Z တၢ်လၢတၢ်ဂီၤတဘျီအံၤအဖီခိၣ်န့ၣ် ဘၣ်ဃာ်ဒီးလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ် X, Y, Zသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်
ပတထံၣ်ဘၣ်အိၤဒ်သိးတၢ်ပနီၣ်အသိးန့ၣ်ဘၣ်.

လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံး, a to z

a တၢ်လၢလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံးလၢအမ့ၢ် “a” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်ပုၤကညီအဆိကတၢ်တဂၤလၢအမ့ၢ်စီၤအၤဒုၣ်
အံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်တုၤအိၤလၢကစၢ်ယွၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျၢၣ်အိၤလၢ, တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ် “a” န့ၣ်လီၤ.
လၢ **၁မိၤဂူၤ ၁:၂၆** အတၢ်ကွဲးအသးအသိး, တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤတုၤလီၤပုၤကညီန့ၣ် အဒ်သိးလိာ်အသး
ဒီးကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“ဒီးယွၤစံးဝဲဒုၣ်, မံပတုၤလီၤပုၤကညီဒ်ပဂီၤဒုၣ်ပဝဲအသိး, ဒ်ပကစၢ်ဒုၣ်ပဝဲအသိးတက့ၢ်. ဒီးမံအဟဒုၣ်
မိၤညၣ်မိၤလၢဝီၣ်လဲၣ်ပူၤ, ဒီးထီၣ်မိၤလံာ်မိၤလၢတၢ်ဖးဖိ, ဒီးဆၣ်မိၤကီၢ်မိၤ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်ညါ, ဒီး
ကယံာ်တၢ်အစ့ၢ်အစွဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢတက့ၢ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်တၢ်တုၤအိၤလၢတၢ်အသးဒီးတၢ်အခွဲးအယာ်ကအိၣ်လၢကအိၣ်မူဝဲအဂီၢ်ဒီးလၢတၢ်တဘျီ
ဃီအပူၤအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီး လၢတယံာ်တမီၢ်အပူၤန့ၣ်, တၢ်မၤစၢလၢအကြား
ဒီးအိၤန့ၣ် ကစၢ်ယွၤအနီၢ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲ, ဒုးလီၤဘၣ်တၢ်မံသပုၤလၢပုၤကညီအလီၤ, ဒီးအဝဲဒုၣ်မံသပုၤ, ဒီးထဲးထီၣ်
န့ၢ်ဝဲအဂ့ၢ်ဃံတဘျီ, ဒီးမၤမံထီၣ်က့ၤဝဲအလီၢ်လၢအညၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ဃံလၢအထဲးထီၣ်န့ၢ်ဝဲန့ၣ်, ကစၢ်ယွၤတုၤအိၤလၢ

ပိတ်မုန် (နီအံခံအု)နဲ့လီ၊ ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ၊ **၁မိၤရှု ၂:၂၂** န့ၣ်လီ၊

“ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ဃံလၢအထဲးထီၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ ပိတ်ခွါအလီၤန့ၣ်၊ ကစၢ်ယွၤတုၤအီၤလၢပိတ်မုန်၊ ဒီးဆုၤအီၤဆူပိတ်ခွါ အအိၣ်လီၤ.”

ပိတ်မုန်အဝဲအံၤစ့ၢ်ကိးဘဉ်တၢ်တုၤလီၤအီၤလၢတၢ်လၢတၢ်ပျဲအပူၤန့ၣ်လီၤ၊ ဘဉ်ဆဉ်အဝဲဘဉ်တၢ်မၤအီၤ လၢစီၤအၤဒၣ်အဃိန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ၊ လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ၊ တၢ်လၢစီၤအၤဒၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ပုၤခဲလၢာ်အခိၣ်ဒီးမ့ၢ်စ့ၢ် ကိးဟံးဒိၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်မၤတၢ် ၁၇:၂၆**၊ န့ၣ်လီၤ၊

“ ဒီးတုၤလီၤပုၤကညီကိးအကလုာ်ဒဲးလၢအသ့ၣ်တမံၤဃီ၊ ဒ်သိးအကအိၣ်ကဆိးလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢ ဒီဘဉ် ညါ၊ ဒီးဟံးလီၤအဆၢအကတီၢ်၊ ဒီးအအိၣ်အဆိးအလီၢ်တဖၣ်၊ ဒ်သိးအကယုယွၤ ”

b တၢ်လၢလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံးလၢအမ့ၢ်၊ “b” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဆိကတၢ်တဘျီအပူၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ၊ ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်န့ၣ်သါဘဉ်၊ တၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်သံန့ၣ်လၢ၊ ဟံးဒိၣ်စီၤ အၤဒၣ်ဒီးမိၢ်ဖးဒိၣ်နီၢ်အံၤအုအအိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၅၁:၅** အသိးန့ၣ်လီၤ၊

“ကွၢ်ကွၢ်၊ ယအိၣ်ဖျၢၣ်လၢတၢ်အတၢ်သီအပူၤ၊ ဒီးယမိၢ်ဒၢထီၣ်ယၤလၢတၢ်ဒဲးဘးအပူၤလီၤ.”

တၢ်အိၣ်မူအဝဲအံၤလၢ အအိၣ်ဘဉ်ဝဲဒီး၊ တၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်သံအံၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်ကိးအီၤလၢ၊ “ကျဲလၢအ လံာ်” တဘိန့ၣ်လီၤ၊ တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အဆိကတၢ်တဘျီအံၤအတၢ်ကဲထီၣ်အသးလၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် အကီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်တုၤလီၤဆူ တၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်သံန့ၣ်လီၤ၊

တၢ်လီၤဆီဒၣ်တၢ်အိၣ်ဝဲတမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်မူခိၣ်ကလူးဒီးပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဃါဃုာ်အသးအံၤ ဒိၣ် စိဝဲလၢပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်အဃိ၊ တၢ်ဟးဂီၤနးထီၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဝဲဒီးပုၤနီၢ်ဒိၣ်ဖိတဖၣ်လၢ ဘဉ်တၢ်ကိးအီၤလၢ၊ (The Nephilim) သ့ၣ်တဖၣ်ဘဉ်တၢ်ဆံးစၢ်န့ၣ်အီၤလီၤ၊

၁မိၤရှု ၆:၄, ဒီးတၢ်လၢမ့ၢ်နံၤတဖၣ်န့ၣ် ပုၤနီၢ်ဒိၣ်ဖိတဖၣ်အိၣ်ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢလီၤ၊ ဒီးအိၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢ အလီၢ်ခံန့ၣ် ဖဲယွၤအဖိခွါလဲၤန့ၣ်လၢပုၤကညီအဖိမုန်အအိၣ်၊ ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဆံးစၢ် န့ၣ်တၢ်လၢ အကီၢ်လီၤ၊ ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိးပုၤအဒိၣ်အထီၣ်၊ ပုၤလၢအမံၤဟူသဉ်ပျါလၢ ပုၤလီၤ၊

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ၊ ဟီၣ်ခိၣ်လၢအအိၣ်ဝဲလၢ အကတီၢ်ဖဲန့ၣ်၊ တၢ်လုာ်ဘၢအီၤလၢထံသတးဒီး၊ ဟးဂီၤဝဲ လီၤ (၂ပုးတရူး ၃:၆)

c လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံးလၢအမ့ၢ်၊ “c” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်၊ စီၤအၤတြၢဟဉ်အတၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်စ့ၢ်တၢ် န့ၣ်အဟံးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ၊ အဝဲအိၣ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဖးဒိၣ်အိၣ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤအပူၤဒီးဒ်သိးအ ကလုာ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်အဖိခွါလၢအအိၣ်ထဲတကၤဧါလၢအမ့ၢ်စီၤအံၤစဲးန့ၣ်လီၤ၊ ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ၊ **၁မိၤရှု ၂၂:၁၂** န့ၣ်လီၤ၊

“ဒီးစံးဝဲဒၣ်၊ ယုာ်ထီၣ်နစုလၢဖိသဉ်အလီၤတဂ့ၢ်၊ ဒီးမၤအီၤလၢတၢ်နီတမံၤတဂ့ၢ်၊ အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ ခဲကနံၣ် အံၤယသ့ၣ်ညါလၢနပျံၤယွၤလီၤ၊ ယမၤန့ၢ်နဖိခွါ၊ နဖိခွါတကၤဃီန့ၣ်တနညးဘဉ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ၊ တအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လၢတၢ်ပျဲဘဉ်ဆဉ်၊ အိၣ်ဝဲစ့ၢ်ကိးဒီးတၢ်ဒဲးဘးဘဉ်ဆဉ်၊ တချူးလၢပုၤအံၤစဲး ရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်တမၤအိၣ်ထီၣ်ဒဲးတၢ်ပျံၤတၢ်ဒဲးဘးအမ့ၢ်နံၤန့ၣ်ဘဉ် တၢ်ဟံးဖျါအီၤလၢပုၤအိၣ်ဒီးတၢ်တီတၢ်လီၤ

နဲ့ ပထဝီဘဝလီ. (ဝံသးစူကွာ်ဘဝ်တံဂီတကွာ်.) ဘဝ်မနုအပိလဲနဲ့, အဝဲအတံတံတံနဲ့, ကစာ်ယွာ် ဟံဖျါဝဲလတံတံတံလီအပိနဲ့လီ. ပုအဝဲအံနဲ့လကစာ်ယွာ်အကီနဲ့မုာ်ပုလအိဒီးတံအရ ခိတကဒီးကစာ်ယွာ်အနီကစာ်ဒဝဲဟ့နဲ့မပနီအီလ, “တံအာ်လီအီလီလအဘဝ်ထွဲဒီး စီအကြာ် ဟာ်” နဲ့လီ. လအဝဲအချံအသံအပိ, ကယံပုကညီလဟီခိ်ချကဘဝ်ဆိဂံဝဲနဲ့မုာ်ဒဝဲကစာ်ယွာ် အတံအာ်လီအီလီနဲ့လီ.(၁မိၤ ၂၂:၁၆-၁၈)

d တံလံာ်မဲာ်ဖျါအဆံး “d” အံနဲ့မုာ်ဒဝဲ, လဟီခိ်ခံဘဝ်တဘဝ်အပု, အိဝဲဒီးတံဟးဂုာ်ဟး ဂီဒီးပုဟီခိ်ခိ်ဖိအတံအိဝဲတံဆိးအတံပနီနဲ့လီ.

မုာ်ဝဲလီ. ထံလုာ်ဘတံဝံအလီခံ, ပုကညီ အဒုာ်အထာနဲ့အိဝဲထီဂံဝဲဒဝဲလ, စီနီအအဖိခွါ သာဂအပိနဲ့ပကထံဘဝ်ဖဲ, **၁မိၤ ၉:၁၈** နဲ့လီ.

“ဒီးစီနီအအဖိခွါလ အယုာ်လီလကဘိပုနဲ့မုာ်စီၤ, ဒီးစီယုာ်, ဒီးစီယုာ်ဒီးသးလီ. ဒီးစီယုာ် မုာ်စီကနုအာ်အဟံလီ. အဝဲသ့တဖ်နဲ့မုာ်စီနီအအဖိခွါသာဂ, ဒီးဟီခိ်ပုဒီးပုကညီသကုဆးဒး လအီလီ.”

မုာ်ဝဲလီ. မုာ်မဆါတနံအံနဲ့ ပုကညီအဒုာ်အထာသ့တဖ်နဲ့ လီစာ်ဒဝဲလ စီနီအအဖိခွါ သာဂအပိနဲ့လီ.

-] တံလံာ်စီၤအံနဲ့ မုာ်ဒဝဲပုဝါဖဲလအအိဝဲလကီယုာ်ပုသ့တဖ်အဟံဖးဒိဝဲလီ.
-] တံလံာ်စီယုာ်အံနဲ့ မုာ်ဒဝဲပုအုဂါသ့တဖ်အဟံဖးဒိဝဲလီ.
-] တံလံာ်စီယုာ်ဒီးသးအံနဲ့ မုာ်ဒဝဲပုသ့ဖဲလအအိဝဲ ပုနီဂရီသ့တဖ်အဟံဖးဒိဝဲလီ. တံလံာ်စီခိ်တဘဝ်အံနဲ့ လီစာ်ဒဝဲလတံဒဲးဒီးတံသံအတံအိဝဲတံဆိးနဲ့လီ. တံလံာ်ကျဲ အလံာ်တဘိအံအိဝဲတုဒဝဲလဲကစာ်ယုာ်ဂုးအတံသံအဆာကတီအံနဲ့လီ.

e လံာ်မဲာ်ဖျါအဆံးလအမုာ် “e” အံနဲ့မုာ်ဒဝဲတံတံတံလီအတံပနီတံမံဒီးမုာ်စီကီးပုအံစရ လးဖိအကလုာ်တကလုာ်လအဘဝ်တံဒိလီအီနဲ့လီ. မုာ်စီကီး “ပုယုာ်ဒဖိအစီ” အကတီ အ ပု, လအတံဒဲးဒီးအပိ, လတံတံတံလီကအိဝဲထီဂံဝဲအကီ လုာ်တံဟံတံဘဝ်ဒီး သိ, ဂီဖဲ သ့တဖ်အံနဲ့, မုာ်ဒဝဲအဝဲသ့ဘဝ်တုာ်လီာ်တံအံအဂုာ်နဲ့လီ.

လတံဆာကတီအဝဲအံအပုနဲ့, ပုအံစရလးဖိသ့တဖ်, ဘဝ်တံဟ့လီအီလတံဘျးတံ ဖိဝဲအံနဲ့ မုာ်ဒဝဲကစာ်ယွာ်အတံမဘျးအဝဲသ့အပိနဲ့လီ. ဘဝ်ဒီးတံဂုာ်အံနဲ့ ပကထံဘဝ်လ, **လံာ်ဝဲစာ်မိၤ ၃:၂**, နဲ့လီ.

“လအပုအဒုာ်လဟီခိ်ခိ်ချာ်လကီအကျါနဲ့ယသ့ညါထဲသုစီနဲ့တက့. မးသးဒီနဲ့ဒီးယကအိဝဲ သကီးသုလအသုတံအာ်လံာ်အပိလီ.”

မုာ်ဝဲလီ. တံလံာ်ပုအံစရလးဖိသ့တဖ်အိဝဲဝဲလတံမလီာ်အကလုာ်အထါအဖိလံာ်ဒီးမးနုာ် တံဘျးတံဖိဝဲအါမံလအမးနုာ်တံစံးဘျးစံးဖိဝဲအပိနဲ့လီ. လတံမဘျးမးဖိဝဲသ့တဖ်အကျါနဲ့, တံမဘျးမးဖိဝဲတံအိဝဲကတံလအဝဲသ့မးနုာ်ဝဲနုာ်မုာ်ဒဝဲ, ကစာ်ယွာ်အဖိခွါအိဝဲဖျါထီဂံဝဲလအဝဲသ့ အကျါအံနဲ့ မုာ်လအပုယုာ်ဒဖိတကအပိနဲ့လီ. ဘဝ်ဒီးတံဂုာ်အံနဲ့ ပကထံဘဝ်ဖဲ, **လံာ်ရီမုာ် ၉:၄-**

၅, နှစ်လီၤ.

“အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ပှၤအံၣ်စရူလးဖိ, ဒီးတၢ်ဘၣ်ဃး ဒီးအိၤ, မ့ၢ်တၢ်ပာ်အိၤလၢဖိအလီၢ်, ဒီးတၢ်လၢကပိၤ, ဒီးတၢ်အာၣ်လီၤအိၤလီၤတဖၣ်, ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, ဒီးတၢ်မၤယုၤအတၢ်မၤ, ဒီးတၢ်စံးပာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်, ဒီးဖဲဒၣ်တၢ်ဖဲတၢ်ညၣ်န့ၣ်ခရံၣ်, လၢအမ့ၢ် တၢ်ခဲလၢာ်အဖီခိၣ်, ယုၤလၢအဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤအစိၤစိၤအဃၣ်ဃၣ်တကၤ, ဟဲလၢအိၤလီၤ. အမ့ၢ်.”

f တၢ်လၢလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံးလၢအမ့ၢ် “ f ” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် “ ပှၤယုၤဒၤအစိၤအကတၢ်လၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤဒီးဒီးဘျၢအသးလၢထံဒီးဒီးဖျၢလီၤအသးအဆၢကတၢ်အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ.” ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, လံာ်မးသဲ ၃:၁၂ အသိး “ အကီၢ်လဲာ်အိၣ်လၢအစုပူၤဒီးကဝံၢ်ကဆိၣ်ထီၣ်ကွံာ်အကြီၢ်, ဒီးကကံၢ်ဖျိၣ်အဘုလၢအဖီပူၤလီၤ. မ့ၢ်လီၢ်အကမူၣ်န့ၣ် ကဆူးထီၣ်ကွံာ်ဝဲလၢမ့ၢ်အူလီၤပံာ်တသ့ဘၣ်အပူၤလီၤ.”

လံာ်စီဆ့ၣ်အဆၢအဝဲအံၤ စံးဘၣ်ပှၤလၢ တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢ အမ့ၢ်တၢ်လၢ ပှၤအံၣ်စရူလးနီၢ်နီၢ် သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဘၣ်တၢ်မၤလီၤဖးအိၤလၢပှၤလၢအပာ်မၤအသးဒ်ပှၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. **ဒ်လံာ်မးသဲ ၂၃:၃၈** တၢ်ကွဲးအသိး, “ ပှၤလၢအပာ်မၤအသးဒ်ပှၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဟံၣ် ” န့ၣ်ကဘၣ်တၢ်သမၤကွံာ်အိၤ အဆၢကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်လဲၤသဒၣ်သ့ဟံၣ်အိၣ်သယုၢ်လီၤ.”

တၢ်ဆၢကတၢ်အဝဲအံၤမၤအသးဖဲ, AD 70, လၢအမ့ၢ်ပှၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအိၤအဆၢကတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် **လံာ်ဝဲဒၤနးယုၤလး ၉:၂၆** အပူၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါအိၤလၢ ဝဲအတၢ်စံးပာ်အံၤန့ၣ်လၢထီၣ်ပဲၤထီၣ်လဲဝဲန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အဘျီယုၤဆံးဒီးခဲဘျီအလီၢ်ခဲန့ၣ် ပှၤဒီးဖျၢအသးတကၤကဘၣ်တၢ်ဒိၣ်တဲာ်ကွံာ်အိၤ, တမ့ၢ်ဘၣ်လၢအကီၢ်ဒၣ်ဝဲဘၣ်, ဒီးတၢ်အခိၣ်အပှၤဂီၢ်မ့ၢ်လၢအကဟဲတဖၣ်န့ၣ် ကမၤဟးဂီၤဂ့ၢ်န့ၣ်, ဒီးတၢ်အလီၢ်စီဆ့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးအကတၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လုၢ်ဘၢတၢ်, ဒီးဒုးတၢ်ကအိၣ်တုၤအကတၢ်, တၢ်အိၣ်သယုၢ်လၢတၢ်တိာ်ပာ်အိၤန့ၣ်ကအိၣ်လီၤ.”

လၢတၢ်ကူးတၢ်အပူၤအံၤန့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်အဖုတဖုလၢဘၣ်တၢ်ဒိၣ်လီၤအိၤလၢဘုက့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤ, မ့ၢ်ပှၤကရၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဆိကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

g လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံးလၢအမ့ၢ် “ g ” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤဒီးအတၢ်ဒီးဘျၢအသးလၢထံအတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပကစၢ်အတၢ်ဒီးဖျၢအသးလၢသးစီဆ့ၣ်အတၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်အပူၤဒီးအတၢ်ဒီးဘျၢအသးလၢ ထံန့ၣ်အသိး, ကကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်တုၤလၢအသီအကီၢ်န့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဖျိၣ်ဝဲလၢထံဒီးသးန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အခိၣ်ထံးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်တချုးမၤအသးအခါန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးလံပှၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပဲၤတုၢ်လံအဂ့ၢ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၤလၢ, လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံးလၢအမ့ၢ် “ g ” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤဒီးအသးအိၣ်အနံၣ် (၃၀)အဃိ, အဝဲဒီးဘျၢအသးလၢ ထံဒ်သိးအမ့ၢ်ပှၤကညီတကၤအသိးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်အိၤဒ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လူၤကဉ် ၃:၂၂-၂၃** န့ၣ်လီၤ.

“ ဒီးသးစီဆ့ၣ်အိၣ်ဖျါ နီၢ်ခိအက့ၢ်အဂီၤ ဒ်ထီၣ်လွံာ်အသိး, ဒီးဟဲစီၤလီၤလၢအလီၤလီၤ. ဒီးတၢ်အကလုာ်

သိပ်လီလောမူခိပ် ဒီးစံးဝဲဒပ်, နဲဒပ်အံးနမ္မာယဖိခွါလာယအဲပ်, ဒီးဘဉ်ယသးလာနုလီ.

ဒီးယုဂ်ဂူးအကစာ်ပှာ်ဖဲအမာထီၣ်သီတံာ်နုနု, အနံၣ်ပှဲထီၣ်သာဆံယဉ်ယဉ်လီ. ဒီးပှာဆိက မိၣ်ဝဲလာ အမုၢ်စီယံလး အဖိခွါလီ.

h လံာ်မဲာ်ဖျာၣ်အဆံးလာအမုၢ် “h” အံးနုနု မုၢ်ဒပ်, တံာ်ဘဉ်တုအသီလာအမုၢ် ကစာ်ယုဂ်ဂူးအံးနုနု အိၣ်ဖျဲၣ်ဝဲလာသးနုနုမုၢ်တံာ်လုာ်မူလာအလုာ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်အသးအံးနုနုစးထီၣ်ဖဲ, AD 29 ဒီးဆူ AD 33 အတီၢ်ပူလာအမုၢ် မလာ်မာဖိ အဆာကတီၢ်အနံၣ် နံၣ်အံးနုနု မာဝဲလာအပာ်အတံာ်ဘဉ်အသးနုနု ဘဉ်တံာ်ပာ်ဖျါအီလာတံာ်ပနီၣ်တမံးအံးနုနုလီ.

i တံာ်လာလံာ်မဲာ်ဖျာၣ်အဆံးလာအမုၢ် “i” အံးနုနု မုၢ်ဒပ်, တံာ်တူၢ်သံအသးဝံပှဲထီၣ်သာသီတသီနုနု အတံာ်ဂဲဆာထာၣ်သမူထီၣ်က့ၤဝံအလီၢ်ခံကစာ်ယုဂ်ဂူးအိၣ်ဝဲဒပ်လာနီၢ်သးအကွာ်အဂီၤအဂ့ၢ်နုနုဘဉ်တံာ်ပာ်ဖျါအီလာတံာ်ပနီၣ်တမံးနုနုလီ. ဒ်ပထံၣ်ဘဉ်လာ, **လံာ်မလာ်, ဘး၃** အသး, အဝဲအိၣ်ဖျါထီၣ်လာဟီၣ်ခိၣ်တဘဉ်အံးအဖိခိၣ်နုနု အိၣ်ဝဲအနု (၄၀)နုနု ပထံၣ်ဘဉ်လီ.

“ဒီးအဝဲဒပ်ဒုးနဲဒပ်အသးလာအီလာအမုၢ်ဒီးဒီးအတံာ်ဂဲဆာထာၣ်သမူထီၣ်က့ၤအဂ့ၢ်နုနု (လာတံာ်ဆာကတီၢ်တစီဖိအဂီၢ်) အိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလာအပျဲၣ်အဘီၣ်သုၣ်တဖၣ်ဒီးအပူလာတံာ်မာဖိသုၣ်တဖၣ်အအိၣ်နုနု, မလာအိၣ်ဖျါထီၣ်အသးအဘျီ (၁၁)ဘျီအဆာကတီၢ်တစီဖိအပူလာနုနုလီ.

ဒီတသ့ဘဉ်, ဒီးအိၣ်ဖျါထီၣ်လာအီလာအနုလံာ်ဆံညါ, ဒီးကတီၢ်တံာ်ဘဉ်ယးဒီးယွၤအဘီအမုၢ်လီ.” မုၢ်ဝဲလီ. ဒ်သးအကဒုးနဲဒပ်ဖျါတံာ်လာအမုၢ်ဒီးဒီးအတံာ်ဂဲဆာထာၣ်သမူထီၣ်က့ၤအဂ့ၢ်နုနု (လာတံာ်ဆာကတီၢ်တစီဖိအဂီၢ်) အိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလာအပျဲၣ်အဘီၣ်သုၣ်တဖၣ်ဒီးအပူလာတံာ်မာဖိသုၣ်တဖၣ်အအိၣ်နုနု, မလာအိၣ်ဖျါထီၣ်အသးအဘျီ (၁၁)ဘျီအဆာကတီၢ်တစီဖိအပူလာနုနုလီ.

တံာ်သုၣ်တဖၣ်ဝံဒီးအနု (၄၀)ပူကွံာ်နုနု တံာ်ဟံးထီၣ်နုနုအီလာဆူမူခိၣ်ဘီမုၢ်အဂ့ၢ်နုနုပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်မလာ် ဘး၉** နုနုလီ.

“ဒီးစံးတံာ်နုနုတဖၣ်ဝံဒီး, အဝဲသုၣ်ကွာ်အီလာဖျါဒီး, တံာ်ဟံးထီၣ်နုနုအီ, ဒီးတံာ်အာၣ်ဒီးနုနုအီလာအဝဲသုၣ်အမဲာ်ညါလီ.”

j တံာ်လာလံာ်မဲာ်ဖျာၣ်အဆံးလာအမုၢ်, “j” အံးနုနုပထံၣ်ဘဉ်အီလာတံာ်ပနီၣ်တမံးနုနုဘဉ်.

k တံာ်လာလံာ်မဲာ်ဖျာၣ်အဆံးလာအမုၢ်, “k” အံးနုနုမုၢ်ဒပ်တံာ်ဘဉ်ထွဲဒီးကစာ်ယွၤအကွာ်အဂီၤလာအမုၢ် ကစာ်ယုဂ်ဂူးလာအအိၣ်ဒီးတံာ်ကဟုကညီၢ်အတံာ်ပနီၣ်တမံးနုနုလီ. တံာ်ဂုၢ်တဖၣ်အံးမလာထီၣ်ပှဲထီၣ်က့ၤဝံအတံာ်စံးပာ်နုနုပထံၣ်ဘဉ်လီ.

“လံာ်ယီဟာ်, ၅:၂၆, အဂ့ၢ်ဒံအံး, ဒ်ဟံအိၣ်ဒီးတံာ်မူလာအပူဒပ်ဝဲအသးနုနု, ဟ့ၣ်အဖိခွါစုာ်ကီးအိၣ်ဒီး, တံာ်မူလာအပူဒပ်ဝဲဒ်နုနုအသးလီ.”

လာ, **၁တံာ်မသး ၆:၁၆** အပူဒပ်လဲာ်, ပထံၣ်ဘဉ်လာ တံာ်လာကစာ်ယုဂ်ဂူးအံးနုနုအိၣ်ဝဲဒပ်လာကစာ်ယွၤအကွာ်အဂီၤနုနု ပထံၣ်ဘဉ်လီ. ဘဉ်မနုၤအပီလဲာ်နုနု, တံာ်လာစီပီလူးတဂးကွဲးသုၣ်ညါတံာ်ဆူစီတံာ်မသး အအိၣ်အဆာကတီၢ်နုနု ကစာ်ယုဂ်ဂူးစုာ်ကီးအိၣ်တုာ်လံလာကစာ်ယွၤအကွာ်အဂီၤနုနုလံနုနုလီ. လာတံာ်နုနုအပီ, ဖဲအဝဲကွဲးလံာ်အခါနုနုသုတံာ်ကတီၢ်ဖိတဘီလာအမုၢ်, “ပှာလာအသံတသ့ဘဉ်တဂးပီ,” အဂ့ၢ်နုနုပထံၣ်ဘဉ်လီ. တံာ်အဝဲအံးနုနုမုၢ်ဒပ်, တံာ်သံတသ့ဘဉ် (Immortality)နုနု ကမုၢ်ဝဲဒပ်ကစာ်ယုဂ်ဂူးဒီး တံာ်လာအအိၣ်ဒီး ကစာ်ယွၤ အကွာ်အဂီၤ လာအမုၢ်ပာ်ကစာ်ယွၤနုနုတဘဉ်တံာ်ပာ်ဖျါအီလာနုနုဘဉ်.

တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအကၢ်အဂီၤအံၤန့ၣ်တကြးလၢပဘၣ်ထီၣ်သတြီၤအီၤဒီးတၢ်ဘၣ်တုအဂၤအဂၤသ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ဘၣ်မနုၤအပိၤလဲၣ်န့ၣ်, တၢ်ထီၣ်သတြီၤတၢ်ခဲလၢာ်အပူၤန့ၣ်တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်တၢ်ပာ်အီၤလီၤဆီၣ်ဒၣ်တၢ်, လၢကဘၣ်အိၣ်လီၤတဲာ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၁ကရံၣ်သူး ၁၅:၂၇** န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပာ်လံၤတၢ်ခဲလၢာ်လၢအခိၣ်အဖီလၢာ်လံၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး လၢအစံးပာ်တၢ်ခဲလၢာ်အဖီလၢာ် တဘၣ်ဃးဘၣ်ဒီးပုၤလၢအပာ်တၢ်ခဲလၢာ်လၢအဖီလၢာ် တကန့ၣ်ဘၣ်, အိၣ်ဖျါဝဲလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဘၣ်တုအကစၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်ဒိၣ်တၢ်ထီၣ်အပိၤတၢ်ထီၣ်သတြီၤတၢ်ဒီးတၢ်ဘၣ်တုအဂၤအဂၤန့ၣ် တကြးတဘၣ်ဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤပီၤလူးအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲကွဲးဖျါထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်တုသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မၤတၢ် ၁၇:၂၈** န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပမူ, ဒီးပဂဲၤ, ဒီးပအိၣ်လၢအပူၤလီၤ ဒ်ပုၤမၤထီၣ်လၢသုကျါတနီၤနီၤဖဲဝဲအသိး, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အစၢၤအသ့ၣ်, မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤသ့ၣ်အံၤ, ပဝဲ,”

I လံာ်မဲာ်ဖျါအဆံးဖိလၢအမ့ၢ်, “I” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, လၢတၢ်သးခုကစီၣ်အစီၤအပူၤန့ၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုအံၤအခိၣ်လၢပထံၣ်ဘၣ်အီၤတသ့တကအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. **လၢလံာ်မးသဲ ၂၈:၂၀**, အတၢ်ကွဲးအသိး, တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ဂူးအံၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲဒီးပဝဲဒၣ်လၢတၢ်သးခုကစီၣ်အပူၤဒီတစီၤညါန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ဒီးကွၢ်ကွၢ်, ယအိၣ်ဒီးသုကီးမုၢ်နံၤမုၢ်နုၤဒီး, တုၤတၢ်အစီၤကတၢ်လီၤ. အမ့ၢ်.”

အဝဲခိးကွၢ်တၢ်ဒ်သိးတၢ်အိၣ်ဖျါတဖုအံၤအခိၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁:၁၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလၢမ့ၢ်အူၤအကျါ, ပုၤလီၤကံၤလၢပုၤကညီဖိခွါကူသိးတၢ်တုၤလီၤလၢ အခိၣ်ထံး, ဒီးကံၤတူၢ်အယီၢ် တကီးထူလၢအသးနီၤပုၤလီၤ.”

လံာ်အုးဖုးစူး ၁:၂၂

“ဒီးပာ်တၢ်ခဲလၢာ်လၢ အခိၣ်အဖီလၢာ်, ဒီးဒုးကဲအီၤလၢတၢ်ခဲလၢာ်အခိၣ်, လၢတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအမ့ၢ်အနီၢ်ခိအဂီၢ်”

အဝဲဆ့ၣ်နီၤလၢအပာ်အစုထွဲန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

(လံာ်စုၤတြီၤ ၁:၃)

လၢလံာ်ယီၤဟ့ၣ်, **၅:၄၃** အပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ဒ်အတၢ်စံးကတီၢ်ပာ်စၢၤတၢ်အသိး, လၢတၢ်အခိၣ်လၢပထံၣ်ဘၣ်အီၤတသ့အံၤန့ၣ်, မၤသ့ၣ်ညါပုၤလၢမ့ၢ်တၢ်အခိၣ်တကအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ယဲဒၣ်အံၤ, ယဟဲလၢယဟဲအမံၤ, ဒီးသုတတူၢ်လိာ်ဘၣ်ယၤဘၣ်. ပုၤလၢမ့ၢ်ဟဲလၢအမံၤဒၣ်ဝဲဒီး, သုကတူၢ်လိာ်အီၤလီၤ.”

လၢလံာ်မးသဲ **၂၄:၅** န့ၣ်စ့ၢ်ကီး ပထံၣ်ဘၣ်အီၤဒ်အံၤန့ၣ်လီၤ. **“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤအါကကဟဲလၢယမံၤ,**

ဒီးကစံး၊ ယဲဒ်အံ၊ ယမုာ်ခရံာ်လီၤ. ဒီးကလီၤန့ၢ်ပုၤအါ ကလီၤ.”

မုာ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမုာ်ဒ် ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံာ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖး လီၤပာ်စၢၤအံၤန့ၢ် မုာ်တၢ်တမံၤလၢပသ့ၣ်ညါအီၤလၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးအဃိန့ၢ်လီၤ.

m လံာ်မဲာ်ဖျါၣ်အဆံးဖိလၢအမုာ်, “m” အံၤန့ၢ်မုာ်ဒ် တၢ်သ့ၣ်သီသးသီလၢအဘၣ်ထွဲဒီးနီၣ်သးအံၤန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဆံးစၢ်န့ၢ်အီၤလၢတၢ်အတီၤတတီၤလၢအမုာ်တၢ်နီၤဖးတၢ်အဆၢ(၂)အအိၣ်န့ၢ်, ပုၤတၢ်ဒီဖုလၢအအိၣ် အါန့ၢ်အန့ၢ်တဖု, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤမုာ်ကနီၤလၢအဟးဂီၤသ့ၣ်တဖု, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဒ်စီဆံ့အက ဒုလၢအမုာ်, ပုၤတဖုလၢဘၣ်တၢ်ဒီလီၤအီၤလၢ “ဇုၤစုၤစုၤလးအဂီၢ် မဲာ်တဲးလဲး” အတၢ်ပနီၣ်န့ၢ်လီၤ.

ဒ်သိးဖိကစၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်အသိး, ပုၤသ့ၣ်တဖုလၢအမုာ်တၢ်ဘၣ်တ့အသီသ့ၣ်တဖုအတီၤအံၤန့ၢ်တ ထီၣ်ဘးဒ်ဘၣ်ဆူ တၢ်ဒိၣ်တုာ်ခိၣ်ပုၤအဂီၢ်ကပုၤထီၣ်ဝဲအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ပုၤတဖုအံၤမၤအသးဒ်, **လံာ်လူၤကဉ် ၁၄: ၃၃** အသိး, မုာ်ပုၤလၢအတညိကွံာ်ဘၣ်အတၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်တဖုန့ၢ်လီၤ.

“ဒ်န့ၢ်အသိး, ပုၤလၢသုကျါအံၤ မုာ်တညိကွံာ်ဘၣ်အတၢ်ခဲလၢာ်ဒီး, ကဲထီၣ်ယပျီၢ်ယဘီၣ်တသ့ဘၣ် နီတကဘၣ်.”

မုာ်ဝဲလီၤ. စးထီၣ်ဖဲဘူၣ်ယာ်ဆံအမုာ်နံၤ (Pentecost) ဒီးဆူခဲကနံၣ်အံၤအစီၤဒ်လဲာ်, ဘၣ်ဃးဒီးပုၤခရံာ် ဖိသ့ၣ်တဖုအတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၢ်အတီၤအံၤန့ၢ် အိၣ်ဝဲဒ်န့ၢ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ကစၢ်ခရံာ်အနီၣ်ခိၣ်ခိၣ်မုာ်လၢ ထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲဝဲအလီၢ်ခဲန့ၢ်, ပုၤတဖုအံၤကမုာ်ပုၤလၢအကအိၣ်ဒီးတၢ်အနီၣ်ဂံၢ်လၢ အအါဒိၣ်မးန့ၢ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ် တဖုလၢအမုာ်ပုၤခရံာ်ဖိသ့ၣ်တဖုအံၤန့ၢ်, ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, **လံာ်ကရံာ်သး ၉:၂၄** အသိးကမုာ်ပုၤသ့ၣ်တဖု ဃုာ်ဝဲလၢကမၤန့ၢ်ခိၣ်ဖးဘၣ်ဆၣ်, တၢ်လီၤယံၤလီၤပျီၢ်န့ၢ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢပုၤသ့ၣ်တဖုန့ၢ်အအိၣ်လီၤ.

“မုာ်သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢ ပုၤလၢအဃုာ်သတြီၤတၢ်တဖုန့ၢ်, ဃုာ်ခဲလၢာ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပုၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မုာ် ထဲတကမၤန့ၢ်ဘၣ်ခါ. ဒ်သိးသုကန့ၢ်တၢ်ဒီး, ဃုာ်ဒ်န့ၢ်သိးတက့ၢ်.”

n တၢ်လၢလံာ်မဲာ်ဖျါၣ်အဆံးတဖျါၣ်လၢအမုာ်, “n” အံၤန့ၢ် မုာ်ဒ်, တၢ်အတီၤအိၣ်ခံတီၤအပူၤလၢအမုာ် ပုၤသ့ၣ်တဖုလၢအအိၣ်ဒီးနီၣ်သးအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢအမုာ်တၢ်သ့ၣ်သီသးသီအဝဲအံၤ, ဘၣ်တၢ်ဆံးစၢ် န့ၢ်အီၤအပူၤန့ၢ်ပုၤအတီၤတတီၤလၢအမုာ်ပုၤအဆံးတတီၤအံၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, မုာ်ကနီၤသ့ၣ်တဖု လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ကူၣ်သ့သ့ၣ်တဖုအတၢ်ပနီၣ်န့ၢ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖုန့ၢ် ဘၣ်တၢ်ဒီလီၤအီၤလၢ “သိ လၢအစ့ၤတဖု” အဂ့ၢ်န့ၢ် ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လူၤကဉ် ၁၂:၃၂**, န့ၢ်လီၤ.

“သိလၢအစ့ၤတဖုစၢ, ပျါတၢ်တဂ့ၢ်, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဘၣ်သုဟ်အသးလၢအကဟ့ၣ်သုလၢဘီၤမုာ်ခါ န့ၢ်လီၤ.”

ပုၤသ့ၣ်တဖုန့ၢ်, မုာ်ဒ်ပုၤတဖုလၢအလူၤပိာ်ထွဲသိဖိလၢအလဲၤတၢ်အပူၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤဖဲ, **လံာ် လီၢ်ဖျါ ၁၄:၄** န့ၢ်လီၤ.

“ပုၤတဖုန့ၢ်, မုာ်ပုၤလၢအတဘၣ်အဘၣ် ဒီးပိာ်မုာ်ပိာ်မၤဘၣ်, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မုာ်မုာ်ကနီၤလီၤ. ပုၤတ ဖုန့ၢ်မုာ်ပုၤလၢအပိာ်သိဖိအံၤ, ဖဲအဆုာ်အီၤတပူၤလၢလၢလီၤ. ပုၤတဖုန့ၢ်, မုာ်ပုၤလၢတၢ်ပူၤက့ၢ်အီၤလၢ ပုၤကညိ အကျါ, ဒီးမုာ်တၢ်သ့ၣ်အဆိလၢယွၤဒီးသိဖိအဂီၢ်လီၤ. ”

ပုၤသ့ၣ်တဖုန့ၢ် မုာ်ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တီသးတီသ့ၣ်တဖုလၢအမုာ်, “တၢ်လုာ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်တၢ်

အာဂ်လီအီလီ” လာအမ္မာ၊ ပုလလာဘဉ်တၢ်ကိးအီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ပုလလာဘဉ်တၢ်ဃုထာအီၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးပုလလာ အအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တီသးတီသ့ၣ်တဖၣ်လၢဘဉ်တၢ်ဒိလီၤအီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢ “ m ” အဖုဒီး “ n ” အဖုသ့ၣ်တဖၣ် ဘဉ်တၢ်ဃုထာအီၤလၢ ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂူးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အတီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

o လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံးတဖျၢၣ်လၢအမ္မာ “ o ” အံၤန့ၣ် တဘဉ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢ တၢ်ဂီၤဒ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤအ သိးန့ၣ်ဘဉ်.

p လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အဆံးတဖျၢၣ်လၢအမ္မာ, “ p ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်လၢ ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂူးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပူၤ, တၢ် ပနီၣ်တမံၤလၢအမ္မာ, တၢ်တဖုလၢအခိၣ်ထံးကတၢ်တဖုန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုလလာဘဉ်တၢ်ကိးအီၤသ့ၣ် တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုလအိၣ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ်အတီၤန့ၣ်လီၤ. ပုလသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်အီၤလၢ ပုလလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ်လၢခရံၣ်အပူၤလၢအအိၣ်ဝဲလၢ တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အဖုသ့ၣ်တဖၣ်အဖုအပူၤန့ၣ် လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ပုလသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်လူၤပိာ်ထွဲကစၢ်ခရံၣ်အခိၣ်လီၤဒီးတၢ်လုၢ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ် အသးန့ၣ်တအိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အပူၤန့ၣ်ဘဉ်.

ပုလသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မၤအသးဒ်ပုလလုၢ်ဝဲဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢဒဲစီဆ့ၣ်အကဒုလၢအမ့ၢ်ဒဲစီဆ့ၣ်အတၢ်အ ကဝီၤအပူၤအိၣ်ဘဉ်ဝဲဒိကတီၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအိၣ်မူဝဲလၢအတီၤအဝဲ အံၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ပုလလၢအနာ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂူးဒီးစးထီၣ်ဖးလံာ်စီဆ့ၣ်ဒီးဂုာ်ကျဲးစးအိၣ်မူဝဲလၢတၢ်တကဲးပဝးအဂုၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. (တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢအမ္မာ, သရၣ်တီၢ်တဖျၢၣ်လၢပုၤသ့ၣ်စုသ့ၣ်ခိၣ်အလီၢ် န့ၣ်လီၤ.)

စီပီလူးအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲကွဲးလံာ်ဆူပုၤတဖုအံၤအအိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ရီမုၤ ၁၂:၁**, န့ၣ် လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ပုၤသ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်ဇၢ, ယဃုကညးသုလၢ ယွၤအတၢ်သးကညီၤတဖၣ်အယိ, ဒ်သိးသု ကဟံသုနီၢ်ခိလၢ တၢ်လုၢ်မူစီဆ့, တၢ်ဘဉ်ယွၤအသး, လၢအမ့ၢ်သုတၢ်မၤအဂုၤအဘဉ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆ့အဆၢအဝဲအံၤစံးဘဉ်ပုလလၢ, တၢ်လၢပုၤသ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်နာ် လံာ်စ့ၢ်ကိးလၢခရံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢပုၤတဖုအံၤအကျါန့ၣ် ပုလလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကန့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်စ့ၢ်ဂၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်, ဒ်လံာ်မးသဲ ၂၂:၁၄ အတၢ်ကွဲးအသိး, **“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုလလၢတၢ်ကိးအီၤတဖၣ်အိၣ်အါဂၤ, မ့ၢ်ပုလလၢတၢ်ဃုထာအီၤတဖၣ်အိၣ်စ့ၢ်ဂၤ လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤနာ်တၢ်ဖိအိၣ်ဒ်ထဲစ့ၢ်ဂၤလၢအကလူၤပိာ်ထွဲကစၢ်အခံန့ၣ်လီၤ. ပုၤတဖုလၢအအိၣ်ဒ်ထဲ တၢ်နာ် တမံၤဧၤသ့ၣ်တဖၣ်တန့ၢ်သါဘဉ်မူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အတၢ်ဘဉ်ထွဲန့ၣ်ဘဉ်. ဘဉ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်, **လၢလံာ်ယီၤ ဟံၣ် ၃:၃** အပူၤန့ၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်ဝဲအသိး, လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂူးအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးကတီၤဝဲဒ်, ပုၤသ့ၣ်တ ဖၣ်တဆံးစၢ်န့ၢ်တၢ်အခိၣ်ထံးအမိၢ်ပုၤလၢအဘဉ်ထွဲဒီးမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အသးဒီးနီၢ်သးလၢအဘဉ်ထွဲဒီးတၢ်လီၤထူလီၤ ယိာ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်ဒီးတမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဘဉ်တုအသီအံၤန့ၣ်ဘဉ်.

“ယုၣ်ဂ္ဂူးကတီၤဆၢတၢ်ဒီး စံးဘဉ်အီၤ, ယစံးဘဉ်တဲဘဉ်နၤတီတီလီၤလီၤ, ပုၤမ့ၢ်တအိၣ်ဖျၢၣ်ကဒီးတ စုဘဉ်ဒီးထံၣ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်တသ့ဘဉ်.”

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, လၢကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂူးအဖိခိၣ်အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ်အမိၢ်ပုၤအခိၣ်ထံးန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်

တီတင်လီၤတမံၤန့ၣ်လီၤ.

လံာ်ရီၤမ့ၤ ၅:၁, **မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ်တၢ်ဟံၣ်လီၤပုၤလၢတၢ်န့ၣ်သတး ဒီး,ပယုပဖိး ဒီးယုၤလၢ ပကစၢ် ယုၣ်ဂူးခရံၣ်အယိၤလီၤ.**

၎ **လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ် အဆံးဖိတဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ်, “၎”**အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ပုၤလၢဟံၣ်မၤအသးဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး မ့ၢ်ပုၤတဖုလၢအတစ့ၢ်တန့ၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတဖုအံၤစံးလီၤအသးဒ်ထဲပုၤခရံၣ် ဖိဒီး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဖျဲၣ်ဒ်လၢ, ပုၤအဒုၣ်အထၢဒ်အံၤအသိး, န့ၣ်ဒီးဘၣ်ဃးဒီး ကစၢ်တူၢ်သံအသး လၢ သ့ၣ်ဖျၢၣ်ထူၣ်စုညါအလီၤလၢပတၢ်ဒဲးဘးအယိၤဒီးဘၣ်ဃးဒီး ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအတၢ်ပုၤက့ၤ ပတၢ် ဒဲးဘး အဂ့ၢ်န့ၣ်တန့ၢ်ဟံၣ်ဝဲဒီးတတူၢ်လိာ်ဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, စံးဝဲလၢ, တၢ်လၢထူၣ်စုညါအတၢ်ကတိၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ် တၢ်ကလီၤကလီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ် ဘၣ်ဖဲ, **၁ကရံၣ်သူး ၁:၁၈** န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ထူၣ်စုညါအတၢ်ကတိၤမ့ၢ်တၢ်ကလီၤကလီၤ, လၢပုၤလၢအဘၣ်တၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤအမဲာ်ညါ, ဘၣ်ဆၣ်ဒီးလၢပုၤတုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ, ပဝဲဒ်အမဲာ်ညါ, မ့ၢ်ယုၤအစိအကမီၤလီၤ.”

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်ပုၤလၢအတီၤအလီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်, ဘၣ်မနုၤအယိၤလဲၣ်န့ၣ် တၢ်လၢပုၤသ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ် တအိၣ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အယိၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ပုၤလၢ, “အမၤကျိၣ်ကျဲယုၤအကလုာ် အကထါသ့ၣ်တဖၣ်,” လၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်သရၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, ပုၤစံာ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်အါမး လီၤ.

၂ကရံၣ်သူး ၂:၁၇, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပတၢ်ဒ်သိးဘၣ်ဒီးပုၤအါဂၤလၢအမၤကျိၣ်ကျဲယုၤအကလုာ်အကထါ အသိးဘၣ်. မ့ၢ်ဒ်ပုၤအတီၤအလီၤ, ဒ်ပုၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးယုၤအသိးဒီး, ပစံာ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်လၢခရံၣ်အပူၤ, လၢယုၤအမဲာ်ညါလီၤ.

(NIV, We do not peddle the world of God for Profit)

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤအပူၤပုၤတဖုလၢအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဟံၣ်တၢ်ဒီးတၢ်ချုၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်က မူၤကမၣ်လၢအဒိၣ်အယိၤသ့ၣ်တဖၣ်အါထီၣ်ဂီၢ်ထီၣ်ဝဲဒ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်အပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

၎ **လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ် အဆံးတဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ်, “၎”**အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ပကစၢ်အတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခဲတစု အတၢ်ပနီၣ် တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁သူးစၤလနံ ၅:၂** အပူၤန့ၣ် ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်အ သိး, အဝဲအဟဲလီၤခဲတစုလၢအဆိကတၢ်အတၢ်ဆၢကတီၢ်အပူၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤသ့ၣ်ညါပုၤ လၢ, **“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, သုသ့ၣ်ညါသုကစၢ်ဒ်သုဝဲလီၤ တၢ်လီၤဆဲး, လၢကစၢ်အမ့ၢ်နံၤန့ၣ်ဟဲဝဲ ဒ်တၢ်ဘျၢၣ် လၢ မ့ၢ်နုၤအသိးလီၤ.”** န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်မၤအသးတမံၤလၢပတထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢ ပမဲာ်ဒီးမ့ၢ်ဒ်ထဲတၢ်စ့ၢ် တၢ်န့ၣ်အမဲာ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်အမဲာ်ချံၤန့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, သုသ့ၣ်ညါသုကစၢ်ဒ်သုဝဲလီၤ တၢ်လီၤဆဲး, လၢကစၢ်အမ့ၢ်နံၤန့ၣ်ဟဲဝဲ ဒ်တၢ်ဘျၢၣ်လၢ မ့ၢ်နုၤအသိးလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခဲတစုအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တမံၤလၢပသ့ၣ်ညါအီၤတသ့ ဘၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအီၤလၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးကျိၣ်အဝဲအံၤန့ၣ်, ပာ်ဖျါထီၣ်ပုၤလၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်

အံ့န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၤအံ့န့ၣ်, အဝဲအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤဘၣ်ဆၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်ပၢ်ဖျါန့ၣ်ပုၤလၢ, တၢ်အပတီၢ် (၃)ပတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

PAROUSIA = Presenee = တၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲအတီၤ
EPIPHANIA = Bright Shinning = တၢ်ကပြီၣ်ကပြီၤထီၣ်အတီၤ

(လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ

အကလုာ်အကထါအယီ)

APOKALUPSIS = Revealment = တၢ်ဒုးနဲၣ်ဖျါထီၣ်အတီၤ

(ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်

ကထံၣ်ဘၣ်)

ဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲအံ့န့ၣ် စးထီၣ်မၤအသးဖဲ ၁၈၇၄ နံၣ် လၢ အီးကထိဘၣ် ဒီး **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁:၇** တခီစံးဘၣ်ပုၤစ့ၢ်ကီးလၢ, “**ကွၢ်ကွၢ်, ဟဲလီၤဝဲအိၣ်ဒီးတၢ်အာ်တဖၣ်, ဒီးပုၤလၢအဆဲးအီၤ, ဒီးကယီၢ်တၢ်အမဲာ်, ကထံၣ်ဘၣ်အီၤ, ဒီးကယီၢ်ပုၤကလုာ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ကဟီၣ်ဝဲယၢဝဲလၢအယီလီၤ. မ့ၢ်လံာ်, အမ့ၢ်.**” န့ၣ်အသိး, တၢ်အံၤကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲတဆီဘၣ်တဆီန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢလံာ်မဲာ်ဖျါအဆဲးတဖျါလၢအမ့ၢ်, “r” အံၤန့ၣ်, ပမ့ၢ်ဃုာ်ဟံၣ်အီၤလၢက့ၢ်အဂၤတဘိန့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **သးစၤလနံ ၄:၁၆**, လၢအမ့ၢ်, “**ပုၤလၢအသံလၢခရံၣ်အပူၤတဖၣ်န့ၣ် ကဂဲၤဆၢထၢာ်ဆိဝဲ,**” န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ခိၣ်ခိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ကစၢ်အကစၢ်ဒၣ်ဝဲကဟဲလီၤလၢမူခိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ကိးပသ့, ဒီးကလူးအခိၣ်တဂၤအကလုာ်သီၣ်, ဒီးအိၣ်ဒီးယွၤအကွဲၤဒီး, ပုၤလၢအသံလၢခရံၣ်အပူၤတဖၣ်န့ၣ်ကဂဲၤဆၢထၢာ်ဆိဝဲ,”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်လၢကစၢ်ယုၣ်ဂူးအနီၣ်ခိၣ်ခိၣ်ကစၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးအီၤသ့ၣ်တဖၣ်ပွဲၤလုာ်ကွံာ်ဒီးတၢ်ကဟုကညီၢ်အံၤန့ၣ်, စးထီၣ်ဖဲ ဘူၣ်ယီၤဆဲးအမ့ၢ်နံၤ (Pentecost) ဒီးဆူ ၁၈၇၄ နံၣ်လၢ, အ့ၣ်ဖျါ အတုၤပုၤလၢ အသံ တ့ၢ်လံာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အဂီၤလီၤ. ပုၤတဖုအံၤအတၢ်ဂဲၤဆၢထၢာ်သမူထီၣ်က့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်၁ကရံၣ်သး ၁၅:၅၅** န့ၣ်လီၤ.

“လၢတစီၢ်ဖိ, ပမဲာ်တဖျါအတီၢ်ပူၤ, ဖဲကွဲၤအကတၢ်န့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ကွဲၤကသီၣ်ထီၣ်, ဒီးပုၤသံတဖၣ် ကဂဲၤဆၢထၢာ်က့ၢ်လၢတၢ်တအုၣ်သံဘၣ်, ဒီးပကဘၣ်တၢ်လဲက့ၢ်ပသးလီၤ.”

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အနီၣ်ဂံၢ်အံၤန့ၣ် တမ့ၢ်ဘၣ် (၁၄၄၀၀၀) န့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အနီၣ်ဂံၢ်အံၤအပူၤတၢ်တနီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤတၢ်မာဖိ (၁၂)ဂၤဒီးကစၢ်အကလူး(၇)ဂၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, လၢဆၣ်နွံဖျါအကျါပုၤ (၆)ဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်တဖုလၢဘၣ်တၢ်ဂံၢ်န့ၢ်အီၤလၢတၢ်အနီၣ်ဂံၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အပူၤလီၤ.

လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁:၂၀, “တၢ်ဂူသ့ၣ်ဘၣ်ဃးဒီးဆၣ်နွံဖျါလၢ နထံၣ်လၢယစုထွဲအပူၤ, ဒီးမ့ၢ်အူအထူနွံဖျါန့ၣ် မ့ၢ်အံၤ, ဆၣ်နွံဖျါမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်နွံပူၤ အကလူးတဖၣ်, ဒီးမ့ၢ်အူအထူနွံဖျါမ့ၢ် တၢ်အိၣ်ဖိၣ်

နွံပူန့ၣ်လီၤ.”

ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခဲတုၤစုၤဒီးဖဲ ၁၈၇၈န့ၣ်အပူၤတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအဆိကတၢ် တဘျီလၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအနီၢ်ခိၣ်နီၢ်ကစၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးအိၤ(၂)မံၤအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအိၤလၢ, လံာ်မဲာ် ဖျါအဆံးဖိတဖျါလၢအမ့ၢ် “r” အံၤအခိပညီအတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤလၢဘၣ်တၢ်စံးဖျါထီၣ်အိၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ် ယိၤဟၣ် ၁၄:၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယမ့ၢ်လဲၤကတဲာ်ကတိၤသုလီၢ်တပူၤဒီး, ယကဟဲက့ၤကဒီးဆူသုအိၣ်လီၤ. ဒီးယကဟံးက့ၤသုဆူ ယကစၢ်ဒၣ်ယဲ အအိၣ်ဒ်သီးဖဲ ယအိၣ်အလီၢ်န့ၣ်, သုကအိၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤလၢပုၤဝဲဒီးတၢ်ကဟုကညီၢ်ဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိၣ်နီၢ်ကစၢ်လၢအက ဘၣ်စံာ်ညီၣ်တၢ်, တၢ်ကမၤက့ၤတၢ်အသိဒီးကမၤတၢ်ဟတၢ်ပြးအတၢ်မၤဒီးကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ် တမံၤဃီတၢ်တထံၣ်ဃီအဂ့ၢ်န့ၣ်လၢ, **လံာ်သးစၢလနံ ၄:၁၇**, အပူၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်အိၤဒ်တၢ်ဂီၤတဘျီလၢ ဘၣ်တၢ်တုၤအိၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

“တုၤန့ၣ်တစု, ပုၤလၢအမူဒီးအိၣ်ဒ်ပဝဲဒၣ်အံၤ, တၢ်ကထုးထီၣ်န့ၣ်ပုၤတပူၤဃီဒီးအဝဲသ့ၣ်, ဆူတၢ် အာ်အပူၤ, ဒ်သီးပကသကာ်ကစၢ်လၢမူကပိာ်လီၤ, ဒီးပကအိၣ်ဒီးကစၢ်အစိၤစိၤအယုၣ်ဃုာ်ဒ်န့ၣ်လီၤ.”

s တၢ်လၢလံာ်မဲာ်ဖျါအဆံးတဖျါလၢအမ့ၢ် “s” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, သိဖိလၢအစ့ၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်လီၤဖးဝဲ ဒီးဘၢဘူၤလိာ်အတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤစးထီၣ်မၤအသးဖဲ, ၁၈၇၄ န့ၣ်အလီၢ်ခဲ တၢ်သးခုကစီၣ်အစိၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ကူးတၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအိၤလၢတၢ်ပနီၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢပုၤတဖုအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအိၤဒ် “ကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိၣ်နီၢ်ခိ” အဖုတဖုန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိး ဖဲ, **သးစၢလနံ ၄:၁၇** န့ၣ်လီၤ.

“တုၤန့ၣ်တစု, ပုၤလၢအမူဒီးအိၣ်ဒ်ပဝဲဒၣ်အံၤ, တၢ်ကထုးထီၣ်န့ၣ်ပုၤတပူၤဃီဒီးအဝဲသ့ၣ်, ဆူတၢ် အာ်အပူၤ, ဒ်သီးပကသကာ်ကစၢ်လၢမူကပိာ်လီၤ,”

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကမ့ၢ်ပုၤတဖုလၢ, “ပတမံဘၣ်ကိးဂၤဒဲးဘၣ်” အဖုအဂ့ၢ်န့ၣ် စီၤပီလူးစံးကတိၤတ့ၢ် ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ဒ်လံာ် **၁ကရံၣ်သူး ၁၅:၅၁** အတၢ်ကွဲးအသိး ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်သံအဆၢကတီၢ်လၢအိၣ်ဒီး တၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးအံၤန့ၣ် ကဘၣ်တၢ်ဆိတလဲကွံာ်အိၤလီၤ.

“ကွၢ်ကွၢ်, ယစံးဘၣ်သုလၢတၢ်ဂူသ့ၣ်တမံၤအံၤလီၤ. ပတမံဘၣ်ကိးဂၤဒဲးဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပကဘၣ် တၢ်လဲက့ၤပသးကိးဂၤဒဲး, လၢတစီၢ်ဖိ, ပမဲာ်တဖျါအတီၢ်ပူၤ, ဖဲကွဲးအကတၢ်န့ၣ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံအဆၢအဝဲအံၤအခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲာ်.

တၢ်လၢ, ပုၤတဖုလၢအမ့ၢ်, “နီၢ်ခိၣ်နီၢ်ကစၢ်” အံၤအဂီၢ်န့ၣ်, တၢ်လၢတၢ်ဘၣ်သံဝဲအဆၢအကတီၢ်အံၤ မ့ၢ် တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ အလီၤကမၤကမၢ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိလဲာ်န့ၣ်, လၢတၢ်, “တၢ်တစီၢ်ဖိ, ပမဲာ်တဖျါ အတီၢ်ပူၤ” အံၤန့ၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၢ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအခိၣ်ထံးတဘျီအဂ့ၢ်န့ၣ်အယိလီၤ. ဘၣ်ဃး ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၁ကရံၣ်သူး ၁၅:၅၄** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတုၤတၢ်အုၣ်သံအံၤသီးထီၣ်တၢ်တအုၣ်သံဘၣ်, ဒီးတၢ်သံသုအံၤသီးထီၣ်တၢ်သံ တသုဘၣ်ဒီး, တၢ် ကတိၤကွဲးအသး ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲ, တၢ်သံလီၤဘျါလံလၢ တၢ်မၤန့ၢ်မၤဃုာ်အိၤအပူၤလံ.”

မှားဝဲလီၤ. တၢ်လၢပုၤတဖုအံၤ, မ့ၢ်ပုၤတဖုလၢအဒိးန့ၢ်တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါနီၢ်နီၢ်အဂ့ၢ်န့ၢ် ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ, လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၄:၁၉ န့ၢ်လီၤ.

“ဒီးယနာ်ဟူတၢ် ကလုာ်သီၣ်လီၤလၢ မူခိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ကွဲး, တုၤအံၤဆူညါပုၤသံလၢ အသံဝဲလၢကစၢ် အပူၤတဖုန့ၢ် ဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤဝဲလီၤ. မ့ၢ်လံ, သးန့ၢ်စံးဝဲဒၣ်, ဒ်သီးအကအိၣ်ဘျးဝဲလၢအတၢ်မၤ, ဒီးအတၢ် မၤပိာ်ထီၣ်အခံလီၤ.”

တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ်, “တုၤအံၤဆူညါ” အံၤန့ၢ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်အနံၣ် စးထီၣ်ဖဲ ၁၈၇၈ နံၣ်, လါ အ့ၣ်ဖျါ အပူၤန့ၢ် (တၢ်မၤအသးတမံၤအံၤ) အိၣ်တ့ၢ်လံအဃိန့ၢ်လီၤ. ဘၣ်သးဒီးပုၤတဖုအံၤအဂ့ၢ်န့ၢ်, ဘၣ်တၢ်ကွဲးပာ် ဖျါအီၤလၢ, လံာ်ဝဲယဂျါယၤ ၅၂:၇ အသိး, ဒ်ပသ့ၣ်ညါအသိးမ့ၢ်ဒၣ်, “ပုၤစီဆ့တဖုလၢအမ့ၢ်, ကစၢ်အခိၣ်တဖု” အသိးန့ၢ် ပသ့ၣ်ညါအီၤသ့လီၤ.

“ပုၤလၢအစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်သးခုအကစီၣ်, လၢအစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဃူတၢ်ဖိး, လၢအစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤ တၢ်အဂ့ၤ, လၢအဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါပုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢအစံးဘၣ်စံယိၣ်, နကစၢ်ကဲစီၤပၤန့ၢ် အခိၣ် အိၣ်လၢကစၢ်လီၤန့ၢ်မ့ၢ်အဃိအလၢဆံးဒိၣ်လဲၣ်.” (The feet of him)

ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ, လံာ် ၁၅မူၤအုၤလး ၂:၉ န့ၢ်လီၤ.

**ကဟံးဃာ်အပုၤဂ့ၤအပုၤဝါအခိၣ်,
မ့ၢ်ပုၤအာပုၤသီကအိၣ်ဘျီၣ်လၢတၢ်ခံးကျါ,
အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤတမၤနၢၤတၢ်လၢတၢ်အဂီၢ်အဘါဘၣ်.**

မှားဝဲလီၤ. တၢ်လၢပုၤသ့ၣ်တဖုအံၤ, ဖဲကစၢ်အတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခဲစုတစုဝဲအလီၢ်ခံတၢ်ကမၤအသးသ့ၣ် တဖုမ့ၢ်ဂ့ၤ, လၢအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲအဆၢကတီၢ်အပူၤ နီၢ်ခိလၢအအိၣ်မူဒီးဒီးအအိၣ်လီၤတံာ်သ့ၣ်တဖုအဂီၢ် မ့ၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါန့ၢ်လီၤ.

t လံာ်မဲာ်ဖျါအဆံးတဖျါလၢအမ့ၢ်, “t” အံၤန့ၢ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိလၢပုၤဝဲဝဲအလီၢ်ခံ, ပုၤလၢ အအိၣ်လီၤတံာ်သ့ၣ်တဖုလၢအမ့ၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖုလၢအလုာ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်အသးတဖုအဂ့ၢ်န့ၢ်ဘၣ်တၢ်ပာ် ဖျါအီၤလၢတၢ်ပနီၣ်အံၤန့ၢ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖုန့ၢ် ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤလၢအမ့ၢ် **“ပုၤကမျါလၢအအိၣ်ဝဲ အါ မး သ့ၣ်တဖု”** အဖုန့ၢ်ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိလၢအခံကတၢ်သ့ၣ်တဖုန့ၢ်လီၤ.

ပုၤတဖုအံၤ, အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအတၢ်ဖိခိၣ်အလီၢ်အလၢအဂ့ၢ်န့ၢ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **ဝံယံးရမံယၤ ၈:၂၀** လၢအမ့ၢ်ဝဲအတၢ်စံးအတၢ်ကတိၤန့ၢ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤ ဒ်အဖိလံာ်အသိးလီၤ.

“တၢ်ကွဲးဘုအကတီၢ်ပုၤကွံာ်လံ, တၢ်ကီၢ်အကတီၢ်လၢာ်လံ, ဒီးပတတုၤဒ်းဘၣ်လၢ တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ဘၣ်.”

လၢလံာ်လီၣ်ဖျါ ၇:၁၄ န့ၢ်စ့ၢ်ကီး, ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ, ပုၤသ့ၣ်တဖုန့ၢ်ကတုၤလီၤဆူတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢ အမ့ၢ်” ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအအိၣ်လၢတၢ်နးတၢ်ဖျါဖးဒိၣ်အပူၤ” သ့ၣ်တဖုန့ၢ်အဃိလီၤ.

“ဒီးယစံးဘၣ်အီၤ, ယကစၢ်ဧာ, နသ့ၣ်ညါနဲလီၤ. ဒီးအဝဲဒၣ်စံးဘၣ်ယၤ, ပုၤတဖုအံၤမ့ၢ်ပုၤလၢအဟဲ လၢ တၢ်နးတၢ်ဖျါဖးဒိၣ်အပူၤ, ဒီးဆူၣ်အဆုဒီးမၤဝါထီၣ်အီၤလၢ သိဖိအသ့ၣ်လီၤ.”

တၢ်သ့ၣ်တဖုန့ၢ်ဝဲအလီၢ်ခံ, ပုၤသ့ၣ်တဖုကကဲထီၣ်ပုၤအုၣ်အသးလၢ ကစၢ်ယွၤဒီးဘီမုၢ်အဂီၢ်န့ၢ်

ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်လိၣ်ဖျါ ၁၉:၆-၇ လာဘၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါဝဲန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ဒီးယုၤနာ်ဟူတၢ်ကလုာ်သီၣ်, ဒ်ပုၤကိၢ်မုၢ်ဖးဒိၣ် အသီၣ်အသိး, ဒီးဒ်ထံအါသီၣ်အသိး, ဒီးဒ်လီၤသီၣ်ဆူၣ် အသိး, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, စံးထီၣ်ပတြၢၤယုၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယုၤပကစၢ်လာအသ့တၢ်လာ်, ဟဘၣ်တၢ်လီၤ. သ့ၣ် ခုသးခု, ဒီးသ့ၣ်ဖုံသးညီ, ဒီးဟ့ၣ်တၢ်လာကဝီၤလာအီၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, သီဖိအတလး မူးအမူးဘၣ်ဝဲ, ဒီးအမါကတဲာ်ကတီၤအသးလီၤ.”

တၢ်လာပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, မ့ၢ်ပုၤလာအလဲၤန့ၣ်ဆူမူခိၣ်ဘီမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လာအမ့ၢ် ကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိ နီၢ်ခိသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး ဒ်သိးပုၤလာအလူၤပိာ်ထွဲကစၢ်ခရံၣ်အတလးမူးပိာ်မုၢ်အံၤသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤန့ၢ်, “တၢ်ဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤခဲတစု” န့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ ၄၅:၁၄ လာအမ့ၢ်ဝဲအတၢ် စံးပာ်အကျဲအသိးဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“တၢ်ဆုၤအီၤဆူစီၤပၤအအိၣ်ဒီးအကူအသိးကံၣ်ဃုလီၤ. ပုၤမုၢ်လိၣ်ဘီတဖၣ်, အတံၤအသကိးလာ အပိာ်အံၤန့ၣ်တၢ်ကဒုးဟဲအီၤဆူန့ၣ်လီၤ. ”

u&v လံာ်မဲာ်ဖျါၣ် အဆံးဖိလာအမ့ၢ် u ဒီး v အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်, တၢ်ဆူပုၤလာအပာ်မၤအသးဒ် တၢ် အိၣ်ဖျါအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလာ, တၢ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤလာအကိးလီၤအသးလာ ပုၤန့ၣ်တၢ်ဖိ (u)ဒီးပုၤလာအပာ်မၤအသးလာပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် (v)လာအ အိၣ်လာတၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလာအစံးလီၤအသးလာပုၤခရံၣ်ဖိလာအမ့ၢ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတမံၤအံၤဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ် အိၣ်ဖျါဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်၁ကရံၣ်သူး ၃:၁၂, န့ၣ်အသိး, တၢ်ကကဲထီၣ်အသးလာပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, “တၢ်နးတၢ်ဖျါဖးဒိၣ်တမံၤ “ဒီးတၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ် စူၢ်တၢ်နာ်လာအကမၢ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလာအကမၢ်န့ၣ်ကဘၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလီၤ.

“ဒီးပုၤတဂၤမ့ၢ်သ့ၣ်ထီၣ် ထူဇိလွဲဇိ, ကျိၣ်ဇိစုဇိ, တၢ်မုၢ်ထးသံ, သ့ၣ်ဇိဝဲဇိ, နီၣ်ဇိမံဇိ, လီၤဇိဒဲးဇိ, လာတၢ်ခိၣ်ထံးအံၤအဖိခိၣ်ဒီး, အတၢ်မၤကအိၣ်ဖျါထီၣ်စုာ်စုာ်လီၤ.”

တၢ်လာ, တၢ်ကတီၤဖိလာအမ့ၢ်, “သ့ၣ်ဇိဝဲဇိ, နီၣ်ဇိမံဇိ, လီၤဇိဒဲးဇိ,” သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်အကလုာ်အကထါလာအကမၢ်ဒီး, တၢ်လာ, “ထူဇိလွဲဇိ, ကျိၣ်ဇိစုဇိ, တၢ်မုၢ်ထးသံ” သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ် ဒၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအံၤန့ၣ်, လာလံာ်စီဆုံတခါဘၣ်တၢ်ကိးအီၤ လာ, ဘၤဘူၤလိၣ်,” န့ၣ်လီၤ. အခိပညီန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် “တၢ်သိၣ်တၢ်သီလာအအိၣ်ဒီးတၢ်မၤဃါဃုာ်သဘံၣ်ဘၣ်တၢ်” တမံၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခဲတစုဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ် တၢ်လာ, “ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလာ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်” ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, ၂သးစၢၤနံ ၂:၈ န့ၣ်လီၤ.

“တုၤနုၤတစုတၢ်အတဂၤန့ၣ်ကအိၣ်ဖျါထီၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်ပကစၢ်ယုၣ်ဂူးကမၤလာ်ကွံအီၤလာ အထး ခိၣ်အသါထီၣ်, ဒီးကမၤဟးဂီၤအီၤလာအဟဲန့ၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလာ်, ကထံၣ်ဘၣ်, တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလာအကမၢ်တမံၤအံၤအတၢ်လီၤဃံၤလီၤ

ပို၍တတိုက်ကလတ်လတ်လီလီပျံလီလီဖူးအဝှော်နဲ့၊ ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၄:၉,၁၀ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးကလူးအကလုအပွဲထီၣ်သာကတက၊ ပိာ်ထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အခံ၊ ဒီးကီးထီၣ်လာအကလုဖးဒိၣ်၊ ပုၤတကကမ့ၢ်ဘါထီၣ်တၢ်ဒုတၢ်ဃါဒီးအဂီၢ်၊ ဒီးဒီးအတၢ်ပနီၣ်လာအမဲာ်တၢ်ခိၣ်မ့ၢ်ဂုၤ. လာအစုမ့ၢ်ဂုၤဒီး၊ အဝဲဒၣ်ကဘၣ်အိယွၤအတၢ် သးဒိၣ်ထီၣ်အစပံးထံလၢ အတယါယုာ်ဘၣ်ဝဲဒီးဘၣ် တၢ်ဂံၢ်လီၤအီၤလၢ အတၢ်သးဒိၣ်ထီၣ်အလီၤခိပူၤ၊ ဒီးကဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လာမ့ၢ်အူဒီးကးအပူၤ၊ လၢကလူးစီဆ့တဖၣ်အမဲာ်ညါ၊ ဒီးသိဖိအမဲာ်ညါလီၤ.”

တၢ်လၢ လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၉:၂၀ န့ၣ်စ့ၢ်ကီးပထံၣ်ဘၣ်လၢ၊ တၢ်လၢပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်တကအံၤအတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအပူၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်အဖုခံဖုလၢအမ့ၢ် ပုၤပာ်မၤအသးလၢပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲလီၤအသးန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ဖိၣ်ဃာ်တၢ်ဒုတၢ်ဃါ၊ ဒီးဝံအဘျီၣ်အိၣ်ဒီးအီၤလၢအမၤတၢ်ပနီၣ်လီၤလးလၢအမဲာ်ညါ၊ ဒီးလိပုၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ဃါအတၢ်ပနီၣ်လာအလီၤ၊ ဒီးဘါအတၢ်ဂီၢ်တဖၣ်လီၤ. အဝဲခံကဘၣ်တၢ်တုာ်လီၤကွံာ်အီၤမ့ၢ်ဒဲးဝဲ၊ ဆူနီၣ်မ့ၢ်အူဒီးကးအိၣ်ကွံာ်တၢ်အပူၤလီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်၊ ဒ်ပသ့ၣ်ညါဝဲအသး၊ တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ တၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးလၢအဘၣ်ထွဲဒီးလံာ်စီဆ့န့ၣ်လီၤ.

-] တၢ်ဒုတၢ်ဃါ** - ပုၤရိမ့ၢ်ကၣ်သိၣ်လုးအပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်
-] ဝံအဘျီၣ်** - ပုၤပရိၣ်တဲးစတုးဖိသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လာအိၣ်ဝဲလၢ တၢ်စၢၤဃာ်အတၢ်ပာ်ဖျိၣ်အသးတဖု

w လံာ်မဲာ်ဖျါအဆဲးတဖျါလၢအမ့ၢ်၊ “w” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီတဖု၊ လၢန့ၣ်လီၤဝဲဆူတၢ်လၢထီၣ်ပွဲထီၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ကဟုကညီၢ်အပူၤ တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိၣ်ခိၣ်အတၢ်လၢတၢ်ပွဲထီၣ်ဒီးတၢ်အနီၢ်ဂံၢ်လၢအမ့ၢ်၊ “၁၄၄၀၀၀” သ့ၣ်တဖၣ်ဒီကရူၢ်အံၤန့ၣ် န့ၣ်လီၤဝဲဆူ တၢ်ကဟုကညီၢ်အပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ်၊ ဒ်လံာ်ဝံမၤလကံ ၃:၁၇ အတၢ်ပာ်ဖျါအသး၊ တၢ်အံၤကမၤအသးဖဲ “တၢ်ကီတၢ်ခဲဖးဒိၣ်အကတီၢ်” တချူးတုၤလီၤဝဲအကတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“လာမ့ၢ်တနံၤလၢ ယသ့ၣ်နံၤဖးသီအပူၤန့ၣ် ကကဲထီၣ်တၢ်လုာ်ဒိၣ်ပွၤဒိၣ်လၢယကီၢ်လီၤ. တၢ်သးမ့ၢ်ဂီၢ်မ့ၢ်အယွၤစံးဝဲဒၣ်၊ ဒီးယကသးအိၣ်အီၤဒ်ပုၤသးအိၣ်အဖိခွါလၢအမၤအတၢ်အသးန့ၣ်လီၤ.”

လၢလံာ်လူၤကၣ် ၂၁:၃၆ န့ၣ်စ့ၢ်ကီး ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါကဒီးက့ၤအီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး၊ ဒ်သီးတၢ်ကပာ်သုလၢသုဂုၤပူၤဖျဲး ဒီးတၢ်လၢအကမၤအသးတဖၣ်ခဲလၢာ်၊ ဒီးလၢသုဂုၤ ဆာထၢၣ်လၢပုၤကညီၢ်ဖိခွါအမဲာ်ညါဒီး၊ ဆိးသီဒီးဘါထုကဖၣ်တၢ်ကီးအကတီၢ်ဒဲးတက့ၢ်.”

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖုလၢ အတၢ်န့ၣ်လီၤဝဲဆူအတၢ်လိၣ်ထီၣ်ကဒီးအသးဆူတၢ်ကဟုကညီၢ်အံၤအပူၤန့ၣ်ကထံၣ်ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ်ဆူ တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢအကမၢ်လၢအအိၣ်ဝဲလၢပုၤလၢအစံးလီၤအသးလၢပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်ကထံၣ်ဘၣ်ဝဲလၢနီၢ်ကျၢ်ဘၢအအံၤတကပၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤန့ၣ်၊ ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၄:၁၀ န့ၣ်လီၤ.

“အဝဲဒၣ်ကဘၣ်အိယုၤအတၢ် သးဒိၣ်ထီၣ်အစပံးထံလၢ အတၢ်ယုၣ်ဘၣ်ဝဲဒီးဘၣ် တၢ်ကံလီၤအိၤလၢ အတၢ်သးဒိၣ်ထီၣ်အလီၤပီၤပူၤ, ဒီးကဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢမ့ၣ်အူဒီးကးအပူၤ, လၢကလူးစီဆ့ၣ်တဖၣ်အမဲာ်ညါ, ဒီးသိဖိအမဲာ်ညါလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖုလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ကဟုၣ်ကညီၢ်ဒီး, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအခိၣ်ဒီးကစၢ်စီပၤ ယုၣ်ဂူးအံၤန့ၣ်, ဒ်လံာ်မၤလကံ ၄:၂ အပူၤလၢအမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၤလၢတၢ်ပနီၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ပှၤအံၣ်စရုလး ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်တမံၤလၢပထံၣ်ဘၣ်အိၤလၢပမဲာ်အံၤန့ၣ် ကဘၣ်တၢ်မၤအိၣ် ထီၣ်ဝဲလီၤ.

“မ့ၢ်ပှၤလၢအပျံၤယမံၤသ့ၣ်အံၤ, တၢ်တီတၢ်လီၤအမ့ၢ်ကဟဲထီၣ်န့ၣ်သ့, ဒီးတၢ်မၤဘျါက့ၤတၢ်က အိၣ်ဝဲလၢအဒဲးဆ့ၣ်အလီၤလီၤ. ဒီးသ့ကဟးထီၣ်, ဒီးစံၣ်ထီၣ်လၢတၢ်သးခုအယိ, ဒ်ဂီၤဖဲးဖိလၢကရာပူၤအသိးန့ၣ် လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ဟတၢ်ပြးလၢဘီမ့ၢ်တဘျီအံၤ, ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ ကစၢ်ယုၣ်ဂူးဒီးအတၢ် ကဟုၣ်ကညီၢ်, လၢအမ့ၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲတမံၤန့ၣ်လီၤ.

x လံာ်မဲာ်ဖျါအဆံးဖိတဖျါလၢအမ့ၢ်, “x” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစၢ် စံယိၣ်လၢအမ့ၢ်နီၢ်သးအတၢ်ဘၣ်ထွဲအတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမိၤအတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ကစၢ်ခရံၣ်အဘီအမ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီး, အတၢ်ဟတၢ်ပြး, အတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမိၤ န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၤလၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဒၤနံးယုၤလး ၇:၁၄ ဒီး ၂၇ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၤလၢတၢ်ဟတၢ်အလီၤ, ဒီးတၢ်လၢကပီၤ, ဒီးတၢ်အဘီအမ့ၢ်ဒ်သိးကယံာ်ပှၤကီၢ်မ့ၢ်တဖၣ်, ပှၤကလုာ်တဖၣ်, ဒီးပှၤကတီၤတၢ်အကျိၣ်အကလုာ်ကလုာ်ခဲလၢကမၤအတၢ်လီၤ. အဟတၢ်အလီၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဟ အလီၤအထူအယိၣ်လၢအတၢ်လၢကံၣ်ဘၣ်, ဒီးအဘီအမ့ၢ်တတုၤဘၣ်လၢတၢ်ဟးဂီၤဘၣ်.”

“ဒီးတၢ်ကဟ့ၣ်လီၤဘီမိၤမ့ၢ်မိၤ, ဒီးဟတၢ်အလီၤ, ဒီးဘီမိၤမ့ၢ်မိၤအစီအကမိၤလၢမူခိၣ်ဒီဘၣ်ညါအဖိလၢာ်, လၢတၢ်ထီကတၢ်တကၤအပှၤစီဆ့ၣ်တဖၣ်အပှၤကီၢ်မ့ၢ်လီၤ. အဘီအမ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်အဘီအမ့ၢ်အထူအယိၣ်, ဒီးကယံာ်ဘီ မ့ၢ်ဖိခဲလၢကမၤအတၢ်ဒီးစူၢ်အိၤလီၤ. ဖဲအံၤမ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အကတၢ်လီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်သၢဘၣ်တဘျီအံၤအပဒိၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးနီၢ်သးအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, “ယဂူၤဂူၤလုာ်ဝဲၣ် အသီတဘျီ”, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ယဂူၤဂူၤလုာ်ဝဲၣ်စီဆ့ၣ်အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်လီၣ်ဖျါ ၂၁:၁၀ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစိာ်ထီၣ်ယၤလၢသးအပူၤ, ဆူကစၢ်ဖးဒိၣ်ဖးထီၣ်အလီၤ, ဒီးဒုးနဲၣ်ယၤလၢဝဲၣ်စီဆ့ၣ်ယဂူၤဂူၤလုာ်, ဟဲလီၤလၢယွၤအအိၣ်လၢမူခိၣ်, အိၣ်ဝဲဒီးယွၤအလၢကပီၤ.”

ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီလၢဘၣ်တၢ်ဟအိၤလၢ နီၢ်သးအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပထံၣ်ဘၣ်အိၤတသ့အံၤန့ၣ် (စံယိၣ်) မ့ၢ် ဒၣ်တၢ်အနံၣ် (၁၀၀၀)လၢ, လၢထီၣ်ပဲၤထီၣ်ဝဲအနံၣ်လၢအမ့ၢ်, (၂၈၇၄) နံၣ် အတၢ်တုၤလီၤဒၣ်လဲာ်ကအိၣ်ဝဲန့ၣ် လီၤ.

y လံာ်မဲာ်ဖျါအဆံးတဖျါလၢအမ့ၢ်, “y” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လၢစံယိၣ်အတၢ်ခ့ၣ်တၢ်ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အမ့ၢ် “ပှၤကီၢ်မ့ၢ်ကီၢ်ပၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအိၣ်ဝဲအါမးသ့ၣ်တဖၣ်,” အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ပှၤလၢ, အိၣ်ဒီးနီၢ်ခိၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးကလူးသ့ၣ်တဖၣ်လၢမူခိၣ်အသိး, အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်အိၣ်မူလၢအသံ

သုဝေဒနာနှင့်ဒီး၊ မတော်ခွတ်ပုလအတော်မလဟီဝ်ခိန်ဒီးမူခိန်အဘျဉ်စာ၊ လာအဘျဉ်ထွဲဒီးနီသးတက ပအဂ်နုနု၊ ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်လီၤပျါ ၇း၁၅** န့ဉ်ဘဉ်တၢ်ကွဲးပျါအီၤန့ဉ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ဉ်ဒီး၊ အိၣ်ဝဲလာယွၤအလီၢ်ပစိာ်အမဲာ်ညါ၊ ဒီးမၤအတၢ်လာအတၢ်လုာ်အဟံဉ်ပူၤ၊ လာမုၢ်ဆါ ဆဲးလာ မုၢ်န့ဉ်လီၤ. ဒီးပုၤလာ အဆုၣ်နီၤလာလီၢ်ပစိာ်အဖီခိၣ်တကန့ဉ်၊ ကစၢ်ထီၣ် အဒဲးလာ အဖီ ခိၣ်လီၤ.”

z လံာ်မဲာ်ပျါအဆံးတဖျါလၢအမုၢ်၊ “z” အံၤန့ဉ်မုၢ်ဒဉ်၊ ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်တဘျဉ်လာအဘျဉ်ထွဲဒီး ဟီၣ်ခိၣ်တကပအတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ဉ်လီၤ. လာဟီၣ်ခိၣ်တဘျဉ်အံၤအပူၤန့ဉ်၊ ပုၤလာအကကဲဘဉ်စီပၤ န့ဉ်မုၢ်ဒဉ် “ပုၤစီဆုၣ်လာပျါ” သ့ဉ်တဖျဉ်န့ဉ်ဒီး၊ ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ဉ်တဖျဉ်လာအကအိၣ်က့ၤကဒါက့ၤ ဆူတၢ်လီၢ်လာအဝဲသ့ဉ်အိၣ်တၢ်လံာ်အလီၢ်န့ဉ်လီၤ. လာန့ဉ်တကးဘဉ်၊ ကဘဉ်မၤစာပုၤကညီသ့ဉ်တ ဖျဉ်လာတၢ်မၤလာအရူဒိၣ်ကတၢ်အဂီၢ်န့ဉ်၊ ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **ဝံစကၤရယုၤ ၈း၂၃** န့ဉ်လီၤ.

“တၢ်သးမုၢ်ဂီၢ်မုၢ်အယွၤစံးဝဲဒ်အံၤ၊ တၢ်လာမုၢ်နံၤတဖျဉ်န့ဉ်ပုၤဆဲးဆဲးဂဲၤလာပုၤကလုာ်ခဲလၢာ် အကျါ န့ဉ်ကဟံးဃာ်တၢ်၊ ကဟံးဃာ်ဒဉ်လဲာ်ပုၤယုၤဒါဖိတကအဆုအသရူၤ၊ ဒီးစံး ပကလဲၤတၢ်ဒီးသုလီၤ. အဂီၢ်ဒ်အံၤ၊ ပနာ်ဟူၤလာကစၢ်အိၣ်ဝဲဒီးသုလီၤ.”

မုၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ဉ်တဖျဉ်၊ ကမၤတၢ်လာ၊ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်မၤလီၤအီၤအသိးဒီး၊ ကကဲထီၣ်ပုၤရဲၣ်လီၤ ကျဲၤလီၤတၢ်လာဘီမုၢ်တဘျဉ်အံၤအပူၤန့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်ဝံယရါယုၤ ၂း၃** န့ဉ်လီၤ.

“ဒီးပုၤဂီၢ်မုၢ်အါကလုာ်ကလဲၤဒီးစံး၊ ဟဲ၊ လဲၤထီၣ်သကိးဆူယွၤအကစၢ်၊ ဆူစီယုၤကိာ်အကစၢ် အဟံဉ်န့ဉ်တက့ၢ်. ဒီးကနဲဉ်လီၤပုၤလာ အကျဲတဖျဉ်၊ ဒီးပကပိာ်အကျဲဇါကပူၤဇါလီၤ. အဂီၢ်ဒ်အံၤ၊ လာစံယိၣ် အပူၤန့ဉ် တၢ်သိၣ်တၢ်သိကလဲၤထီၣ်၊ ဒီးယွၤအကလုာ်ကထါလာယရူၤလုာ်အပူၤလီၤ.”

မုၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လာပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ဉ်တဖျဉ်က့ၤအိၣ်ကဒါက့ၤဆူအလီၢ်လီၢ်အသိးအဂီၢ်န့ဉ် ဒ်ဘဉ်တၢ် ဟံပျါအီၤလာလံာ်၊ ဝံယဃးစက့ၤလး ၃၇း၁၀၊ အပူၤအသိး၊ တၢ်လာ “ပုၤဂီၢ်မုၢ်ဖးဒိၣ်” အံၤန့ဉ် မုၢ်အကဲထီၣ်ဒဉ် လာ၊ “ဒီးပာ်လီၤယုၤလာကစၢ်ကဆူးအပူၤလအပုၤဝဲဒီးတၢ်ဃံတၢ်ကွဲး” အအိၣ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်လာပုၤအကလုာ်ကလုာ်သ့ဉ်တဖျဉ်ခဲလၢာ်၊ ကဟဲထီၣ်က့ၤလာတၢ်သံသ့ဉ်တဖျဉ်အံၤန့ဉ်၊ ကဘျဉ်တၢ် ဘါတၢ်လာကစၢ်ယွၤအအိၣ်ဒီး၊ ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်စံးထီၣ်ပတြာ ၂၂း၂၇,၂၈** န့ဉ်လီၤ.

“ကယံာ်ဟီၣ်ခိၣ် အကတၢ်ခဲလၢာ် ကသ့ဉ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤ၊ ဒီးကဃာ်အသးဆူယွၤအအိၣ်၊ ဒီးပုၤကလုာ် တဖျဉ် အခုၣ်ခဲလၢာ်ကဘျဉ်တၢ်ဘါတၢ်လာအမဲာ်ညါလီၤ. အဂီၢ်ဒ်အံၤ၊ ဘီဇါမုၢ်ဇါမုၢ်ယွၤအတၢ်လီၤ. ဒီးပာဝဲလာ ပုၤကလုာ်တဖျဉ်အကျါလီၤ.”

မုၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လာပုၤသ့ဉ်တဖျဉ်အံၤန့ဉ်၊ ကချုန့ဉ်ယွၤအကလုာ်အကထါ၊ ကကဒိကန့ဉ်ဝဲဒီးကလူၤပိာ် ထွဲဝဲအဂီၢ်န့ဉ်၊ ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်ဝံယရါယုၤ ၂း၃** အပူၤန့ဉ်လီၤ.

“ဒီးပုၤဂီၢ်မုၢ်အါကလုာ်ကလဲၤဒီးစံး၊ ဟဲ၊ လဲၤထီၣ်သကိးဆူယွၤအကစၢ်၊ ဆူစီယုၤကိာ်အကစၢ် အဟံဉ်န့ဉ်တက့ၢ်. ဒီးကနဲဉ်လီၤပုၤလာ အကျဲတဖျဉ်၊ ဒီးပကပိာ်အကျဲဇါကပူၤဇါလီၤ. အဂီၢ်ဒ်အံၤ၊ လာစံယိၣ် အပူၤန့ဉ် တၢ်သိၣ်တၢ်သိကလဲၤထီၣ်၊ ဒီးယွၤအကလုာ်ကထါလာယရူၤလုာ်အပူၤလီၤ.”

လာပုၤစီဆုၣ်သ့ဉ်တဖျဉ်လာပျါအဖီလၢာ်န့ဉ်ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ဉ်တဖျဉ်အတၢ်မၤလာအအိၣ်ဒီးတၢ်ဆိၣ် ဂုၤဆိၣ်ဝါအံၤန့ဉ်၊ ကအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်သ့ဉ်မံသးမုၢ်အဂီၢ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ **လံာ်ဒါနုးယုၤလး ၁၂း၃** န့ဉ်လီၤ.

“ပုလုလောအကုဉ်တၢ်သုန့ၣ် ကကဝါထီၣ်ဒ်မူခိၣ်အတၢ်ကဝါအသိး၊ ဒီးပုလုလောအဒုးတိဒုးလီၤပုလုအါဂၤ န့ၣ်ဒ်ဆၢၣ်ဖိဖိအသိးအစိစိအယုၣ်ယုၣ်လီၤ. ”

တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအဖိခိၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်လံာ်မဲာ်ဖျါအဆံးဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, “a” to “z” အဂ့ၢ်လၢဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၣ်ဒ်တၢ်ဂီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အနီၣ်ဂံၢ်သ့ၣ်တဖၣ် (1 ဆူ 11)

တၢ်လၢတၢ်အနီၣ်ဂံၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တချုးလၢဟီၣ်ခိၣ်ကဲထီၣ်ဒ်ဒ်အခါန့ၣ် ဘၣ်တၢ်နီၤဖးပဲာ်ဖး အိၣ်လၢကစၢ်ယွၤဒီး, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒ်အတၢ်ကုဉ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤဝဲလၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်တၢ် အနံၣ်အလါသ့ၣ်တဖၣ်လၢပကန့ၢ်ပာ်အိၣ်အဂီၢ်လီၤ.

တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤမ့ၢ်ပုလုလောအနီၤဖးပဲာ်ဖးတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကချုသ့ၣ်ညါဘၣ်အိၣ်တက့ၢ်. တၢ်ဆၢ ကတီၢ်တမံၤလၢအတုၤလီၤဝဲအခါန့ၣ် အဝဲအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤစ့ၢ်ကီးမၤဝဲဝဲလံာ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဆၢကတီၢ်အနံၣ်အလါသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကချုသ့ၣ်ညါဘၣ်အိၣ်တက့ၢ်.

1 တၢ်လၢနီၣ်ဂံၢ် (1) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီတုၤလီၤလၢတၢ်အကတၢ်ဒီးတဘျီဃီန့ၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဂၤ တဘျီစးထီၣ်မၤအသးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤစးထီၣ်မၤအသးဖဲထံလုာ်ဘၢ တၢ်အဆၢက တီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၁မိၤဂူ ၇း၁၁** န့ၣ်လီၤ.

“လၢစိၤနီၣ်အသးပုၢ်အနံၣ်ယုကယၤ, လါခံလါတလါ, ဒီးလါထီၣ်တဆံန့ၣ်မ့ၢ်တနံၤဃီန့ၣ်, တၢ်ယိာ်ပုၤဖးဒိၣ်အထံထီၣ်ဟံၢ်ဘၣ်ဖျါထီၣ်အသး, ဒီးမူခိၣ်အတၢ်ထုၣ်ဖျါအိးထီၣ်အသးလီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မၤအသးအနံၣ်အဝဲအံၤန့ၣ် ပဂံၢ်ထီၣ်ဒွးထီၣ်အိၣ်သ့ၣ်ဒ်အဖိလၢအသိးလီၤ.

၄၁၂၈ - ၁၆၅၆ = ၂၄၇၂ B.C
(စိၤအၤဒ်ဘၣ်တၢ်တ့အိၣ်အနံၣ်) - (ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်တဘျီအဆၢကတီၢ်)

2 တၢ်လၢတၢ်အနီၣ်ဂံၢ် (2) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ် ပုၤယုဒ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အစိၤအဆိကတၢ်အတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၣ်လၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပာ်သ့ၣ်တဖၣ်အစိၤလၢခံကတၢ် တဂၤလၢအမ့ၢ် “စိၤယၤကိာ်” အတၢ်သံအံၤန့ၣ် မၤအိၣ်ထီၣ် “ပာ်သ့ၣ်တဖၣ်အစိၤ” အကတၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အစိၤအံၤအကတၢ်န့ၣ် ပမ့ၢ်ဂံၢ်ထီၣ်ဒွးထီၣ်အိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ် ၁၈၁၂ ဘီစီ အနံၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

3 တၢ်လၢ, တၢ်အနီၣ်ဂံၢ် (3) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူၤအနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲဒီးဘျါအသးလၢထံအနံၣ်န့ၣ်ဘၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအိၣ်လၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးကစၢ်ယုၣ်ဂူၤအသးပုၤထီၣ် အနံၣ် (၃၀)လၢအမ့ၢ် AD 29 အနံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ, လံာ်ဝဲဒ် နံးယုလး ၉း၂၄ အပူၤလၢအမ့ၢ်, “တၢ်န့ၣ်အဘျီန့ၣ်ဆံ” အတၢ်ဘၣ်ထွဲအပူၤန့ၣ်ပဂံၢ်ပဒွးအိၣ်သ့ၣ်လီၤ.

4 တၢ်လၢ, တၢ်အနီၣ်ဂံၢ် (4)အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူၤအတၢ်ထုၣ်သံအသးအနံၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၣ် တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဒီးဘျါအသးလၢထံဝဲအလီၢ်ခံ, လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အနံၣ်န့ၣ် ပုၤထီၣ် ဝဲဖဲ, 3.4.33. AD (မုၢ်ယိာ်နံၤအနံၤ) န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, “မုၢ်ယိာ်နံၤမုၢ်နံၤလၢအဂ့ၢ်” (Good-Friday)အံၤန့ၣ် မၤအိၣ်ထီၣ်အသးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

5 တာ်လၢ၊ တာ်အနီၣ်ဂံၢ် (5) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်၊ တာ်အနွံအဘျီနွံဆံအကတၢ်လၢအမ့ၢ်၊ တာ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါ တာ်ဆူ ပုၤယူဒၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်တုၤလီၤ လၢတာ်အကတၢ်န့ၣ်ဘၣ်တာ်ပာ်ဖျါအီၤ လၢတာ်ပနီၣ်တမံၤ န့ၣ်လီၤ. တာ်အကတၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးလၢတာ်သးခုအကစီၣ်အယိ၊ ပုၤကလုာ်အဂုၤအဂၤအအိၣ် န့ၣ်ပုၤလၢဘၣ်တာ်ကီးအီၤသ့ၣ်တဖၣ်စးထီၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲအနံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဆိကတၢ်ပုၤလၢဘၣ်တာ်ကီး အီၤတဂၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤရိမုၤဖိအသးခိၣ်စီၤကန့ၤလံးဒီးအပုၤဟံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤကလုာ်အဂုၤအ ဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အကျါန့ၣ်လီၤ.

လံာ်မၤတၢ် ၁၀:၂၄

“ဒီးမ့ၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်တနံၤန့ၣ်၊ အဝဲသ့ၣ်လဲၤန့ၣ်လၢကဲၤစါရံၤအပုၤလီၤ. ဒီးစီၤကန့ၤလံးဒုးအိၣ်ဖှိၣ်ရိဖှိၣ် အဘူးအတံာ်ဒီးအတံၤသကီးလၢအရုလိာ်အသးဒီးအီၤတဖၣ်၊ ဒီးကွၢ်လၢပုၤတဖၣ်န့ၣ်အကျါလီၤ.”

လံာ်မၤတၢ် ၁၀:၄၄

“ဒီးစီၤပုးတရူးကတိၤတၢ်အဖၢမ့ၢ်ဒီး၊ သးစီၤဆ့ၣ်လီၤဘၣ်လၢ ကယံာ်ပုၤလၢ အနံၣ်ဟူတၢ်ကတိၤန့ၣ် အ လီၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တာ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူးတူၢ်သံအသးဝံၤအလီၢ်ခံအနံၣ်န့ၣ် နံၣ်အကတၢ်အ ပုၤန့ၣ်လီၤ. လၢတာ်န့ၣ်အယိ၊ ပထံၣ်ဘၣ်လၢတာ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်၊ AD 36 အနံၣ်ဒီးလါ အီးကထိ ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

$$\text{April, 33 AD} + 3\frac{1}{2} \text{ နံၣ်} = \text{AD 36 နံၣ်, Oct}$$

(ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအတၢ်တူၢ်သံအသးအနံၤ)

6 တာ်လၢ၊ တာ်အနီၣ်ဂံၢ် (6)အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်၊ ဝုၢ်ယရူၤရုလုၣ်ဘၣ်တာ်မၤဟးဂီၤအီၤအမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်သီအဆၢက တီၢ်လၢဘၣ်တာ်ပာ်ဖျါအီၤဒ်တာ်ပနီၣ်တမံၤအသးန့ၣ်လီၤ. တာ်မၤအသးအဝဲအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်၊ လၢ **လံာ်ဒၤနံးယုလး ၂၆** လၢအမ့ၢ်ဝံအတၢ်စံးပာ်အသး၊ တာ်စံၣ်ညီၣ်အဝဲအံၤလၢပုၤဝဲလၢ ပုၤရိမုၤဖိ အသး ခိၣ်ဖးဒိၣ်စီၤတံတူး မၤဟးဂီၤဝုၢ်ယရူၤရုလုၣ်အံၤအမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်သီန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလၢတာ်နွံအဘျီဃုဆံဒီးခံဘျီအလီၢ်ခံန့ၣ်ပုၤဒီးပုၤအသးတဂၤကဘၣ်တာ်ဒိၣ်တံာ်ကွံာ်အီၤ၊ တမ့ၢ် ဘၣ်လၢအဂီၢ်ဒၣ်ဝဲဘၣ်. ဒီးတာ်အခိၣ်အပုၤဂီၢ်မ့ၢ်လၢ အကဟဲတဖၣ်န့ၣ် ကမၤဟးဂီၤဝုၢ်န့ၣ်၊ ဒီးတာ်အ လီၢ်စီၤဆ့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးအကတၢ်န့ၣ် ကအိၣ်ဝဲဒီးတာ်လုၢ်ဘၢတာ်၊ ဒီးဒုးတာ်ကအိၣ်တုၤအကတၢ်၊ တာ်အိၣ်သယုာ်လၢတာ်တိာ်ပာ်အီၤန့ၣ်ကအိၣ်လီၤ.”

တာ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်၊ AD 70 အနံၣ်န့ၣ်လီၤ.

7 တာ်လၢ၊ တာ်အနီၣ်ဂံၢ် (7) အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်၊ ပကစၢ်အတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခဲတုၤအမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်သီလၢဘၣ် တာ်ပာ်ဖျါအီၤလၢတာ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတာ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ၊ **လံာ်ဝံဒၤနံးယု လး ၁၂:၁၂** လၢအမ့ၢ်ဝံအတၢ်စံးပာ်အံၤန့ၣ် လၢဝဲပုၤဝဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ပုၤလၢအအိၣ်ခိးဝဲ၊ ဒီးတုၤလၢတကထိသၢကယၤသၢဆံယံာ်နံၤန့ၣ် ဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤဝဲလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တာ်လၢ၊ တာ်အနံၤအသီ တကထိသၢကယၤသၢဆံယံာ်သီနံၤန့ၣ် တာ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါကအိၣ် ထီၣ်ဝဲလီၤ. တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်၊ ၁၈၇၈ နံၣ် လါအီးကထိဘၣ် အနံၤအသီန့ၣ်လီၤ. တာ်ဆၢကတီၢ်အ

ဝဲအံၤဘၣ်စးထီၣ်န့ၣ်အသးဖဲ, ၁၈၇၄ နံၣ်ဒီးဆူ ၂၈၇၄ အနံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ခရံၣ် အတၢ်ဒိၣ်စိတၢ်အနံၣ် (၁၀၀၀)လၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်သီအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

8 တၢ်လၢ, တၢ်အနီၣ်ဂံၢ် (8)အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤလၢအသံဝဲလၢ ကစၢ်ခရံၣ်အပူၤတဖၣ်န့ၣ် ကဂဲၤဆၢထၢၣ် ဆိဝဲလၢအမ့ၢ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအခိၣ်ထံးတဘျီအမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်သီလၢဘၣ်တၢ်ပၢ်ဖျါအိၣ်ဒဲတၢ်ပနီၣ် အသးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်သးစၢလနံၣ် ၄:၁၆** န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒဲအံၤ, ကစၢ်အကစၢ်ဒၣ်ဝဲကဟဲလီၤလၢမ့ၢ်ခိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ကိးပသ့, ဒီးကလူးအခိၣ်တဂၤအကလုာ် သိၣ်, ဒီးအိၣ်ဒီးယွၤအကွဲဒီး, ပုၤလၢအသံလၢခရံၣ်အပူၤတဖၣ်န့ၣ်ကဂဲၤဆၢထၢၣ်ဆိဝဲ”

တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ဂူးအတၢ်ဟဲလီၤအခိၣ်ထံးတဘျီန့ၣ်ဟဲလီၤဝဲဒ်, မ့ၢ်ရံၣ်အအသး, (ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအတၢ်ဒီးဘျုးအသးလၢထံ) န့ၣ်ဒီး, အဝဲအတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤ (ဒ်သးတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အခိၣ်) တၢ်အဘၣ်စၢၤခံမံၤအံၤအတၢ်ဆၢကတီၢ်အိၣ်ဝဲ ၃နံၣ်တခါလၢအမ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်တမံၤအံၤ န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အကဒုလၢ ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲဝဲအလီၢ်ခံတၢ်ဆၢကတီၢ်သၢနံၣ်တခါဝဲအလီၢ်ခံန့ၣ် တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မၤအသးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ပကဘၣ်မၤနီၣ်တံာ်ဃး လၢပသးပူၤဒီး, လၢအဝဲ “အနီၣ်ခိၣ်နီၣ် ကစၢ်” အဂီၢ်န့ၣ် စ့ၢ်ကိးကမၤအသးဖဲ အဝဲအတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲခံ စုတစုအံၤအလီၢ်ခံတၢ်ဆၢကတီၢ်ခွဲ နံၣ်အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

၁၈၇၄ နံၣ် လၢ အိးကထိဘၣ် + ခွဲ နံၣ် = ၁၈၇၈ နံၣ်, လၢ အ့ၣ်ဖျါ မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အမ့ၢ်နံၤအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအခိၣ်ထံးတဘျီဒီးဆူမ့ၢ်မဆါတနံၤ အံၤဒၣ်လဲာ်တၢ်လူၤပိာ်ဝဲအခံန့ၣ်လီၤ.

9 တၢ်လၢ, တၢ်အနီၣ်ဂံၢ် (9)အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အတၢ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲလၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်အနံၣ် အလၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢမ့ၢ်နံၤအဝဲအံၤအပူၤန့ၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ခိၣ်နီၣ်ခိ(၁၄၄၀၀၀) ခဲလၢာ်အံၤန့ၣ် ကလၢပုၤဝဲဒီးတၢ်ကဟုကညီၢ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်နံၤအဝဲအံၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးဒၣ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အမ့ၢ်နံၤမ့ၢ်သီလၢအကဟဲဒၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

10 တၢ်လၢတၢ်အနီၣ်ဂံၢ် (10)အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤအံၣ်စုလုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤအိၣ်ထီၣ်ဘီမ့ၢ်တဘျီလၢပက ထံၣ်ဘၣ်အိၣ်တဘျီအံၤန့ၣ် အတၢ်ပနီၣ်အနံၣ်အလၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်လၢ တၢ်ဂီၤအပူၤဒ်သးပကထံၣ်ဘၣ်အိၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပၢ်ဖျါအိၣ်လၢ, တၢ်အဖျါဆံးဖိအတၢ်တီၤဘျုးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ခံဘၣ်တဘျီအကတၢ်န့ၣ်လီၤ. ကမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ် ကီတၢ်ခဲဖးဒိၣ်အဆၢကတီၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, စီၤယၤကိာ်အတၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၤအမ့ၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ.

လံာ်မးသဲ ၂၄:၂၂,

“ဒီးတၢ်မ့ၢ်တမၤစ့ၢ်လီၤဘၣ်မ့ၢ်နံၤတဖၣ်န့ၣ်ဒီး, တၢ်ဖဲးတၢ်ညၣ်တတုၤဘၣ်လၢ တၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ နီတဂၤဘၣ်. မ့ၢ်တၢ်ကမၤစ့ၢ်လီၤမ့ၢ်နံၤတဖၣ်န့ၣ်, လၢပုၤဘၣ်တၢ်ဃုထၢအိၣ်တဖၣ်အယိလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢမ့ၢ်နံၤတဖၣ်အံၤစ့ၢ်ကိး, အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအကဟဲဒၣ်ဝဲအပူၤန့ၣ်ဒီးလီၤ.

11 တၢ်လၢ, တၢ်အနီၣ်ဂံၢ် (11) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အနံၣ် (၁၀၀၀)လၢအမ့ၢ်ဘီမ့ၢ်တဘျီအံၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲအ ကတၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပၢ်ဖျါအိၣ်လၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤအသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤစးထီၣ်ဖဲ, AD 1874

အနံ့, လါ Octဒီး ဆူတံအနံ့ (၁၀၀၀)အကတံအပူနံ့မုဒ်ကစာခရံအဘီအမုဒ်အနံ့ (၁၀၀၀) အက တံ နံ့လီ. လာတံနံ့အပိ, တံလာတံအနံ့အဘီအဝဲအံ့မုဒ်, -

$$1874 + 1000 = 2874 \text{ AD နံ့လီ.}$$

တံဆာကတံအဝဲအံ့အလီခံနံ့, ဒ်ပထံဘ်လာ, **လံာ်လီၤဖျါ ၂၀:၇**, အသိး, တံဆာကတံလာအမုဒ် “တစီဖိ,” အံ့နံ့ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလီ.

“ဒီးတုအနံ့အတကထီပူကွံဒီး, မုဒ်ကီလံာ်ကထုၣ်ဖျဲထီၣ်လာအပိပူ,”

မုဒ်ဝဲလီ. တံအဝဲအံ့နံ့မုဒ်တံမကွံတမံလာ, ပုသုတဖၣ်လာအိၣ်ဒီးတံလာတံပုသု တဖၣ်အကီတံစံၣ်ညီၣ်တံလာခံကတံတမံနံ့လီ. ဘ်ဃးဒီးတံတစီဖိအံ “အတံဆာကတံနံ့ကအိၣ် ဝဲဆံးယံာ်နံ့ ပသုညါအီတသုဘ်.” ဘ်ဆၣ်တံဆာကတံအံ့အလီခံနံ့, ပုသုတဖၣ်ကလဲနံ့ ဘ်ဆူ, ဟီၣ်ခိၣ်တဘုၣ်လာအိၣ်ဒီးတံလာတံပုသုဒီးပုကလုၣ်သုတဖၣ်လာ, လာဝဲပုသုတဖၣ်စ့ကီးက လဲနံ့ဘ်ဆူ “တံဆာကတံလာအတအိၣ်ဒီးအကတံ” နံ့လီ.

တံလာမုဒ်မဆါတနံ့အံ, ပသုညါတုာ်လံ, ကစာယွအတံကထီၣ်ဖးလီအဂုလာအမုဒ် “တံ ဘ်တုအမုဒ်နံ့နံ့တနံ့” အဂုနံ့ ပထံဘ်အီဒ်တံဂီတဘုၣ်နံ့ဝဲလံနံ့လီ. တံလာကစာယွအတံ ကထီၣ်ဖးလီပာ်စာအဂုအံ့နံ့, ပကထံဘ်အီဒ်သိးကီလုအုဒ်(၁၀)လာဘ်တံဒီလီအီလာတံ မုဒ်တံတီအကလုအထါအဘီ (၁၀)အဂုနံ့ပထံဘ်လာ, **လံာ်ခမီၤ ၂၄:၁၀**, အပူနံ့ မုဒ်တံလီကမာ ကမၣ်တမံဒီးမုဒ်စ့ကီးတံဂုအိၣ်ထံးနံ့လီ.

“ဒီးအကုအပုဟံးနံ့ကီလုအုဒ် ဆံဆဲၣ်ဒုလာအကစာအကီလုအုဒ်အကျါ, ဒီးလဲတံလီ.”

မုဒ်ဝဲလီ. လာတံအစီလာအကဟဲဝဲသုတဖၣ်အကီနံ့ ကစာယွနံ့အိၣ်ဒီးအတံကထီၣ်ဖးလီ တံအါမးအဂုနံ့ ပကထံဘ်လာကစာယွအတံမုဒ်တံတီသုတဖၣ်လာပဂုပဒွးအီတသုဘ်အပူမး အသးဒ်ကီလုအုဒ်သုတဖၣ်အိၣ်ဒီးအါမးအဂုနံ့လီ.

တံလာပကစာယွအံ့နံ့အိၣ်ဒီးအဖိခါတဂလာအအဲၣ်ဝဲအံ့တဂနံ့ မုဒ်စ့ကီး ပကစာယုၣ်ဂူးခရံ လာအအိၣ်ဒီး တံယုးယီၣ်ပာ်ကဲအီဒီး အိၣ်ဒီးတံပျံတံဖးနံ့ ပထံဘ်လာလီ.

အမုဒ်